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Vážení spoluobčané,

	 bývalo	dobrým	zvykem,	že	zimní	měsíce,	leden	a	únor,	
bývaly	 takovým	 časem	 většího	 klidu,	 časem	 odpočinku	
a	nabrání	nových	sil	do	nového	roku.	A	nejen	z	obrázků	
Josefa	Lady.	Ale	 to	se	o	uplynulých	dvou	měsících	moc	
říct	 nedá.	 A	 podobné	 konstatování	 často	 slyším	 také	 
z	mnoha	stran.		
	 Začátek	roku	byl	ve	znamení	přípravy	rozpočtu	obce	
na	letošní	rok,	tedy	jakéhosi	plánu,	co	bychom	chtěli	letos	
udělat.	K	návrhu	rozpočtu	se	také	sešli	všichni	zastupitelé	
na	tradiční	pracovní	poradě.
	 Hospodaření	 obce	 skončilo	 v	 loňském	 roce	 s	 pře- 
bytkem	 ve	 výši	 17.153.984,-Kč.	 Tento	 přebytek	 vznikl	
hned	z	několika	důvodů.	Podstatným	a	důležitým	faktem	
je,	že	příjmy,	které	obec	dostává	ze	státního	rozpočtu	na	
základě	poměrně	 složitého	výpočtu	 rozpočtového	určení	
daní,	jsou	vyrovnané	a	nezaznamenaly	žádný	pokles.	Ani	
v	době	covidové.	Ani	v	době	energetické	krize.	Nejvyšší	
příjmovou	 položku	 tvoří	 daň	 z	 přidané	 hodnoty,	 daň	 
z	 příjmu	 právnických	 osob	 a	 daně	 z	 příjmu	 fyzických	
osob.	 Druhým	 důvodem	 je	 zpoždění	 prací	 na	 rekon- 
strukci	 ubytovacího	 zařízení	 Rolnické	 záložny.	 To	 bylo	
způsobeno	zčásti	na	základě	požadavku	obce	v	souvislosti	
s	pořádáním	akce	Setkání	Hanáků	a	Setkání	Sokolníků	na	
podzim	 loňského	 roku	a	zčásti	komplikacemi	při	vlastní	
rekonstrukci.	K	dobrému	hospodaření	obce	také	přispívá	
skutečnost,	že	hodně	stavebních	prací	a	oprav	dělá	obec	
ve	vlastní	 režii	 svými	pracovníky	 a	k	 tomu	nakoupenou	
obecní	technikou.	To	se	velkou	měrou	projevilo	např.	při	
budování	 nové	kanalizace	 a	 osazování	 septiků	v	 jednot- 
livých	 nemovitostech	 na	 Hynkově	 a	 nebo	 při	 opravě	
dláždění	v	Příkazích.
	 Hospodaření	 obce	 neovlivňuje	 ani	 splátka	 úvěru	 ve	
výši	3	mil.	Kč	ročně,	který	si	obec	vzala	na	stavbu	nové	
kanalizace	a	dočišťovacích	 rybníků	na	Hynkově	ve	výši	
27	mil.	Kč	s	úrokem	0,94	%.	K	1.1.2025	zbývá	zůstatek	
úvěru	ve	výši	16	mil.	Kč.
	 V	 letošním	 roce	 nás	 čeká	 dokončení	 opravy	
ubytovacího	zařízení	Rolnické	záložny.	 Je	 to	další	 etapa	
prací	na	opravách	 této	výjimečné	a	památkově	chráněné	
budovy,	které	byly	zahájeny	v	roce	2011,	po	100	letech	od	
její	výstavby.	Výsledkem	této	rekonstrukce	bude	moderní	
ubytovací	 zařízení	 se	 17	 pokoji,	 s	 vlastním	 sociálním	
zařízením,	klimatizací,	regulací	vytápění	a	výtahem,	který	
propojí	 všechna	 podlaží.	 Součástí	 bude	 také	 moderní	

hotelový	 systém	 s	 možností	 rezervace	 ubytování	 přes	
internet	 a	 vstupu	 do	 budovy	 prostřednictvím	 zaslaného	
kódu	nebo	čipové	karty.	Vybavení	pokojů	a	zprovoznění	
celého	 systému	 si	 ještě	 vyžádá	 hodně	 práce.	 Termín	
dokončení	stavby	a	předání	od	stavební	firmy	je	v	květnu	
letošního	roku.	Současně	s	dokončovacími	pracemi	bude	
vyhotovena	 dokumentace	 skutečného	 provedení	 stavby	
se	všemi	náležitostmi,	potřebnými	pro	žádost	o	kolaudaci	
celé	stavby.
	 Další	 akcí,	 kterou	 je	 potřeba	 dokončit,	 je	 dostavba	
technického	zázemí	obce.	Ta	spočívá	ve	výstavbě	zastře- 
šených	 stání,	 skladu	 a	 dílny	 pro	 obecní	 techniku,	 která	
naváže	na	stávající	objekt	Obecního	úřadu	ve	dvoře.	Tyto	
práce	 budou	 prováděny	 pracovníky	 a	 v	 režii	 obce,	 pod	
vedením	našeho	stavebního	dozoru	ing.	Vladimíra	Blaho.
	 V	 letošním	 roce	 také	 zahájíme	 práce	 na	 opravě	
dešťové	 kanalizace	 v	 Příkazích.	 Dešťová	 kanalizace	 
v	obci	 je	zajímavá	tím,	že	není	 jednotná	v	celé	obci,	ale	
odvádí	dešťové	vody	z	částí	obce	 jednotlivými	uličkami	
do	 Cholinky.	 Kanalizace	 byla	 vybudována	 před	 dláždě- 
ním	 obce	 v	 letech	 1924-1926,	 tedy	 také	 před	 100	 lety	 
a	 na	 několika	 místech	 je	 poškozena	 a	 propadá	 se.	 Při	
přívalových	 deštích	 se	 kanalizace	 zahltí	 a	 voda	 nestačí	
odtékat.	Oprava	bude	zahájena	na	větvi	od	Cholinky	ko- 
lem	kaple	směrem	k	Obecnímu	úřadu	a	bude	také	probí- 
hat	v	režii	obce.
	 V	letošním	roce	bude	také	provedeno	ošetření	památ- 
né	 lipové	 aleje	 podél	 Cholinky	 k	 Náklu,	 které	 bylo	
naposledy	 provedeno	 v	 roce	 2012.	 Budou	 odstraněny	
všechny	 suché	 větve	 a	 vyměněny	 bezpečnostní	 úvazy	
větví.	Součástí	 těchto	prací	 je	 také	ošetření	všech	 lip	na	
Hynkově.	 Všechny	 tyto	 práce	 budou	 hrazeny	 z	 dotace,	 
o	kterou	jsme	požádali.
	 Dalšími	pracemi,	které	jsou	v	plánu	je	kromě	běžných	
oprav:	 zhotovení	 nové	 střechy	 na	 budově	 bývalého	
klempířství,	 která	 se	 propadá,	 dále	 střechy	 nad	 věží	 ve	
sportovním	areálu,	vymalování	tanečního	areálu	a	oprava	
pavilonku.	 Ve	 sportovním	 areálu	 budou	 také	 vyměněny	
sodíkové	žárovky	za	LED	žárovky	a	areál	bude	z	důvodu	
zajištění	 větší	 bezpečnosti	 v	 noci	 osvětlen.	 Dál	 budeme	
pokračovat	 v	 nátěru	 oken	 na	 Záložně,	 bude	 provedeno	
dovybavení	obou	Sborů	dobrovolných	hasičů	po	povod- 
ních,	 bude	 zadána	 aktualizace	 Povodňového	 plánu,	 na	
Hynkově	bude	provedena	oprava	rýn	na	kulturním	domě	 
a	na	obchodě	a	bude	zhotoveno	nové	zábradlí	na	Kladniční	
lávce	a	další……..

www.prikazy.cz
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CO SE DĚLO VE ŠKOLE

Potěšení pro Českou Ves
	 Když	 se	 obec	 Česká	 Ves	 ocitla	 v	 nesnázích	 kvůli	
povodním,	rozhodli	jsme	se,	že	jim	chceme	udělat	radost	 
a	ukázat,	že	v	tom	nejsou	sami.	Žáci	4.	a	5.	třídy	naší	školy	
se	s	velkou	chutí	pustili	do	příprav	dárků,	které	by	mohly	
potěšit	děti	ze	základní	školy	v	České	Vsi.
	 Děti	 vyráběly	 originální	 stírací	 losy,	 pekly	 voňavé	
perníčky	 a	 tvořily	 krásné	 svíčky	 z	 včelího	 vosku.	
Každá	z	 těchto	drobných	radostí	byla	vyrobená	s	 láskou	 
a	myšlenkou	na	ty,	kteří	museli	čelit	náročné	situaci.
	 Naše	 snaha	 se	 setkala	 s	 vřelým	 ohlasem.	 Děti	 ze	
základní	 školy	 ocenily	 nejen	 samotné	 dárky,	 ale	 hlavně	

	 Návrh	rozpočtu	také	počítá	s	pravidelným	příspěvkem	
na	činnost	spolků	v	obci,	nově	také	s	příspěvkem	spolku,	
který	uspořádá	společenský	ples	a	nově	také	s	příspěvkem	
na	podporu	sportovní	činnosti	dětí	a	mládeže	do	věku	18	
let,	registrovaných	v	evidenci	spolku	k	1.1.	roku	2025.
	 Na	 Hynkově	 letos	 plánujeme	 větší	 opravu	 místních	
komunikací,	 které	 jsou	 ve	 špatném	 stavu,	 a	 zadání	
realizačního	 stavebního	 projektu	 na	 řešení	 všech	 veřej- 
ných	prostranství	obce	podle	schválené	studie.	V	součas- 
né	 době	 probíhá	 majetkoprávní	 příprava	 této	 akce,	 tj.	
směna	pozemku	ve	vlastnictví	ZD	Unčovice	za	pozemek	
obce	 pro	 plánované	 odstavné	 parkoviště	 po	 levé	 straně	
před	 Hynkovem.	 Dále	 se	 připravuje	 bezúplatný	 převod	
části	 komunikace	 ve	 vlastnictví	 Olomouckého	 kraje	 do	
vlastnictví	obce,	a	to	od	odbočky	k	10	rodinným	domům	
až	po	restauraci	Pod	lucernou.	Před	zadáním	projektování	
jsme	také	ověřili,	zda	ČEZ	neplánuje	uložení	venkovního	
vedení	elektřiny	po	betonových	sloupech	do	země.	ČEZ	to	
v	plánu	nemá,	ale	jistě	by	to	přispělo	ke	zlepšení	vzhledu	
obce.		
	 Revitalizace	 veřejných	 prostranství	 zastavěné	 části	
Hynkova	 tak	 naváže	 na	 již	 dokončenou	 realizaci	 staveb	
v	 1.	 etapě	 prací	 po	 komplexní	 pozemkové	 úpravě	 
v	extravilánu	obce.
	 V	závěru	loňského	roku	Zastupitelstvo	obce	schválilo	
a	následně	jsme	podali	žádost	na	Státní	pozemkový	úřad	
na	 zahájení	 II.	 etapy	 prací	 po	 pozemkové	 úpravě.	 Ta	
zahrnuje	výstavbu	nové	polní	cesty	na	Lhotu	nad	Mora- 
vou,	 pročištění	 a	 revitalizace	 Koňaru	 a	 všech	meliorač- 
ních	 toků,	 obnovení	Kenické	 lávky	 přes	Mlýnský	 potok	 
s	přístupovou	cestou	a	výsadby	zeleně.
	 V	 neposlední	 řadě,	 spíš	 v	 první	 řadě,	 je	 potřeba	
pracovat	na	protipovodňové	ochraně	obce.	Tím	je	řešení	
místa	 za	mlýnem,	 kudy	 při	 loňské	 povodni	 začala	 voda	
zaplavovat	 Hynkov.	 Tady	 se	 nabízí	 více	 variant,	 které	
je	 potřeba	 projednat	 s	 dotčenými	 orgány.	 Chtěl	 bych	
poděkovat	 vlastníkům	 pozemku	 rodiny	 Blumových	 za	
vstřícný	přístup	k	řešení	jakékoliv	varianty.
	 Dobrou	 zprávu	 máme	 z	 Povodí	 Moravy,	 které	 již	
zahájilo	 přípravu	 na	 opravu	 hráze	 mezi	 Hynkovem	 
a	 Lhotou.	 Již	 byl	 vyhotoven	 pasport	 hráze	 a	 Povodí	
Moravy	zadá	zpracování	projektu	na	zpevnění	a	navýšení	
hráze,	která	bude	mít	nový	povrch.

	 Dále	mně	dovolte,	abych	Vás	 informoval	o	několika	
důležitých	 jednáních,	 která	 proběhla.	 Na	 základě	 naší	
iniciativy	 svolal	 Státní	 pozemkový	 úřad	 koordinační	
schůzku	plánované	stavby	zkráceně	„obchvatu	Příkaz“	za	
účasti	Správy	železnic,	Zemědělského	družstva	Unčovice,	
Státního	 pozemkového	 úřadu	 a	 naší	 obce.	 Na	 jednání	
nám	 zástupci	 Správy	 železnic	 sdělili	 dobrou	 zprávu,	 že	 
v	srpnu	letošního	roku	zřídí	na	trase	obchvatu	zabezpeče- 
ný	 železniční	 přejezd	 se	 závorami,	 který	 je	 podmínkou	
další	stavby	obchvatu.	(v	červenci	a	srpnu	bude	výluka	na	
železniční	trati)	Státní	pozemkový	úřad,	který	je	investo- 
rem	akce,	má	stavbu	v	plánu,	ale	finanční	prostředky	nemá	

přiděleny.	 Rozpočet	 stavby	 bez	 železničního	 přejezdu	
je	 50	 mil.	 Kč.	 Toto	 jednání	 potvrdilo	 společný	 zájem	
na	dokončení	 této	 akce	 a	 o	 její	 realizaci	 budeme	nadále	
usilovat.
	 Další	 jednání	 svolalo	Ředitelství	 silnic	 a	 dálnic,	 aby	
nás	 a	 všechny	 dotčené	 obce	 informovalo	 o	 plánované	
„malé“	 modernizaci	 D	 35	 z	 Olomouce	 do	 Mohelnice.	
Součástí	tohoto	projektu	je	také	výstavba	protihlukových	
stěn	 u	 dotčených	 obcí.	 Dobrou	 zprávou	 je,	 že	 tato	
modernizace	bude	 zahájena	v	příštím	 roce	2026.	V	prů- 
běhu	 zpracování	 projektové	 dokumentace	 a	 na	 tomto	
jednání	 naše	 obec	 namítala,	 že	 navržený	 rozsah	 a	 délka	
protihlukových	 stěn	 je	 z	 našeho	 pohledu	 nedostatečná,	
protože	 stěny	 jsou	 navrženy	 pouze	 na	 úrovni	 zastavěné	
části	obce	a	návrh	nezohledňuje	to,	že	dálnice	se	vyvyšuje	
v	náspu	na	most	přes	železniční	trať	daleko	před	a	daleko	
za	obcí.	A	na	mostě	nemohou	být	protihlukové	stěny	kvůli	
nedostatečné	nosnosti	mostu	umístěny	vůbec.	Dle	modelů	
a	 výpočtů	ŘSD	by	však	měl	 být	 tento	 návrh	 dostatečný	 
a	splňovat	všechny	normy.	Výsledkem	jednání	je	závazek	
ŘSD,	že	po	vybudování	protihlukových	stěn	bude	v	obci	
provedeno	měření	hluku,	které	je	mj.	i	součástí	kolaudace	
stavby.	Pokud	budou	limity	hluku	překročeny,	ŘSD	sjedná	
nápravu	a	stěny	doplní.
	 Další	agendou,	která	se	řeší,	je	změna	dodavatele	pitné	
vody	v	obci,	kdy	Moravská	vodárenská	společnost,	která	
dodávky	vody	zajišťovala,	ukončí	provozování	vodovodů	
v	obcích	k	datu	31.3.2025.	Od	1.4.	tak	budeme	mít	nové	
provozovatele	vodovodu.	V	Příkazích,	kde	je	vlastníkem	
vodovodního	 řádu	 naše	 obec,	 bude	 vodu	 dodávat	
vodohospodářská	společnost	Čerlinka	se	sídlem	v	Litovli,	
do	které	naše	obec	v	závěru	loňského	roku	vstoupila.	Na	
Hynkově	 je	 vlastníkem	 vodovodního	 řádu	 společnost	
VHS	Olomouc	a	ta	bude	také	dodavatelem	pitné	vody	do	
domácností	na	Hynkově.	Do	konce	března	budou	se	všemi	
odběrateli	pitné	vody	sepsány	nové	smlouvy	a	o	organizaci	
uzavírání	těchto	smluv	budou	všichni	včas	informováni.
Přeji	Vám	radostné	očekávání	již	přicházejícího	jara.

Josef Škrabal
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skutečnost,	že	na	ně	někdo	myslí	a	že	nejsou	sami.	Největ- 
ší	 odměnou	 pro	 naše	 žáky	 byly	 krásné	 děkovné	 dopisy,	
které	nám	děti	z	České	Vsi	poslaly.	Každý	dopis	byl	plný	
upřímné	radosti	a	vědomí,	že	dobré	skutky	mají	smysl.
Tato	 akce	 ukázala	 i	 našim	 žákům,	 jak	 je	 důležité	 být	
solidární	 a	myslet	 na	 druhé.	Bylo	 skvělé	 sledovat	 jejich	
nadšení	 a	 radost	 z	pomoci.	Věříme,	 že	podobné	aktivity	
budou	 i	 nadále	 posilovat	 nejen	 vzájemné	 vztahy,	 ale	 
i	ducha	sounáležitosti	a	dobročinnosti.

Mgr. Olga Petrovská

Jak jsme připravovali dárky – žáci 4. a 5. třídy
Na	 začátku	 prosince	 jsme	 vyráběli	 dárečky	 pro	 Českou	
Ves.	Jako	první	jsme	pro	ně	pekli	perníčky	a	vyrobili	losy.	
Ještě	jsme	vytvořili	video	na	rozveselení.	Všechno	mě	to	
bavilo	tvořit,	když	jsem	věděl,	že	jim	to	udělá	úsměv	na	

POKOS
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tváři.	 Perníčky	 jsme	 pekli	 ve	 skupinkách.	 Paní	 učitelka	
nám	donesla	 těsto	a	vykrajovátka.	Měli	 jsme	dva	druhy:	
kakaové	a	vanilkové	těsto.	S	kamarády	jsme	blbli	a	u	to- 
ho	 vykrajovali.	 A	 teď	 k	 losům.	 Psal	 jsem	 různé	 úkoly	 
a	 přáníčka	 na	 rozveselení.	A	 ještě	 se	 točilo	 video….	 asi	
týden….	 já	 jsem	 byl	 mistr	 ve	 vybíjené	 a	 čert	 byl	 můj	
kámoš,	který	si	vypůjčil	oblek	od	čerta.	Zabalování	věcí	
byla	 sranda…	 já	 jsem	 byl	 velitel	 a	 měl	 jsem	 levnou	
pracovní	sílu…	😊

Vašek

	 Začátkem	 prosince	 jsme	 připravovali	 dárky	 pro	
Českou	Ves.	Perníčky,	losy,	svíčky.	Dělání	perníčků	byla	
největší	sranda.	Mohli	jsme	vykrajovat	různé	tvary.	Potom	
jsme	balili	svíčky	z	včelího	vosku.	Ve	výtvarné	výchově	
jsme	vyráběli	losy	s	pěkným	přáním.

Ivo

	 Začalo	to	tím,	že	jsme	šli	po	obědě	na	odpoledku.	Paní	
učitelka	 nám	 řekla,	 co	 budeme	 dělat.	 Byly	 to	 losy!	Tak	
jsme	šli	na	to.	Já,	jako	vždy,	jsem	vybírala	půl	hodiny,	co	
na	ten	los	napíšu.	Tyhle	losy	jsme	poslali	do	České	Vsi.	Je	
dobré	pomáhat,	my	 jsme	 jim	udělali	 radost,	 tím	že	 jsme	
jim	poslali	tyhle	dárky.	Moc	děkujeme	za	dopisy,	jsou	moc	
milé.	😊

Karolínka

Na	začátku	prosince	 jsme	šli	do	 sklepa,	kde	 jsme	si	vše	
připravili	 a	 pustili	 se	 do	 práce.	 Paní	 učitelka	 nám	 dala	
těsto	a	vykrajovátka.	Vykrajovali	jsme	a	pekli.	Druhý	den	
jsme	hotové	perníčky	a	svíčky	z	včelího	vosku	zabalili	do	
celofánu	a	převázali	stužkou.	😊

Martin P.

	 Někdy	 na	 Mikuláše	 naše	 škola	 natáčela	 video	 pro	
Českou	Ves.	Hlavní	reportérky	byly	Mája	a	Valča.	Ve	videu	
šlo	vidět	všechny	třídy	a	ve	všech	měl	někdo	nějakou	roli.	
Bylo	 to	 super.	 Za	 poděkování	 nám	 poslali	 dopisy.	Mně	
se	 líbila	 scéna,	 kde	 jsme	 s	Alžbětkou	byly	 v	 první	 třídě	 
a	všichni	prvňáci	se	vrhli	na	Valču	a	Máju.	Bylo	to	zábavné.	
Na	konci	videa	jsme	byli	celá	škola	před	školou a do	videa	
jsme	zařvali:,,Ahóóój“.	Doufám,	že	někdy	budeme	znovu	
natáčet	nějaké	video.	😊

Agátka

	 Během	 prosince	 2024	 jsme	 vyráběli	 stírací	 losy	 pro	
Českou	 Ves.	 Tuto	 obec	 zasáhly	 povodně	 a	 děti	 neměly	
kam	chodit	do	školy.	Tak	jsme	je	chtěli	alespoň	o	Vánocích	
potěšit.	Losy	jsme	vyráběli	 tak,	že	 jsme	rozstříhali	papír	
na	různé	tvary	a	něco	na	ně	nakreslili,	přemalovali	bílou	
voskovkou	a	přetřeli	temperou.	Také	jsme	pekli	perníčky	
a	 potom	 je	 balili	 do	 celofánu.	 Ještě	 jsme	 zabalili	 malé	
voskové	svíčky.	A	to	všechno	jsme	poslali	do	České	Vsi.	
Moc	mě	bavilo	dělat	ostatním	radost.		😊

Alžbětka

	 …	Já	a	Valča	jsme	byly	takové	reportérky.	Nejlepší	na	
tom	bylo,	že	jsme	měly	na	některé	hodiny	volno.	Musely	
jsme	si	vše	natočit	co	nejdřív,	protože	Valča	měla	odjíždět	
na	dovolenou.	Jako	první	jsme	natáčely	v	ředitelně,	tam	byl	
i	Dave	a	paní	ředitelka…tady	jsme	se	i	hodně	nasmáli…	
Bylo	to	fakt	dobrý,	bavilo	mě	to	a	chci	zas	někdy	natáčet,	
škoda,	že	příští	rok	jdu	do	šesté	třídy.			😊

Mája P.

	 Jednou	 nás	 s	 Májou	 P.	 napadlo	 natočit	 video	 pro	
Českou	Ves.	Tak	jsme	se	zeptaly	paní	ředitelky,	jestli	je	to	
možné.	A	ona	souhlasila.	Začala	 jsem	psát	doma	scénář,	
trvalo	mi	 to	 asi	 dva	 dny…	byla	 to	 fuška…	Po	menších	
úpravách	jsme	mohly	natáčet…	ve	třetí	 třídě	se	natáčelo	
nejdéle…	bylo	to	těžké…	ale	nás	to	moc	bavilo…		😊

Valča 

Cirkusová dílna
	 Přijel	za	námi	pán,	který	měl	spoustu	cirkusových	věcí,	
např.	 míčky	 na	 žonglování	 nebo	 chůdy.	 Zkoušeli	 jsme	
si	 jezdit	 na	 jednokolce,	 skákali	 na	 tyči	 Pogo.	 S	Eliškou	
jsme	si	zkoušely	 rovnováhu,	přitom	jsme	 točily	na	prstě	
malým	kolečkem	a	málem	jsme	spadly.	Šlapaly	 jsme	na	
speciálních	šlapátkách.	Moc	se	mi	to	líbilo.

Káťa, 3. ročník

	 Šli	 jsme	 do	 sokolovny,	 kde	 pán	 pozdravil	 čtvrťáky	 
a	 třeťáky.	 Jmenoval	 se	 Sadila.	 Jezdila	 jsem	 tam	 na	 šla- 
pátku	a	jednokolce.	Házeli	jsme	míčky.	Líbilo	se	mi,	jak	
nám	pán	ukazoval	nástroje.	Bylo	to	krásné.

Aninka, 3. ročník

	 Dne	 20.	 ledna	 jsme	 šli	 do	 sokolovny.	 Byl	 tam	 pán,	
který	 se	 jmenoval	 Jiří	 Sadila.	 Ten	 nám	 ukázal	 mnoho	
cirkusových	 věcí,	 např.	 balanční	 pírka,	 jednokolky,	 ská- 
kací	Pogo,	kruhy,	šlapadla,	minikola,	míčky	na	žonglová- 
ní	a	šátky.	Nejvíc	se	mi	líbila	šlapadla.

Eliška,	3.	ročník

	 Během	 cirkusové	 dílny	 jsem	 se	 naučila	 skákat	 na	
Pogu,	které	 se	mi	nejvíce	 líbilo.	Pan	 Jiří	Sadila	nás	učil	
žonglovat	s	balóny,	chodit	na	chůdách	a	využívat	šlapadla.	
Příště	bych	si	to	chtěla	zkusit	zase.

Danielka, 3. ročník

	 Dne	20.	ledna	jsme	byli	součástí	cirkusové	dílny.	Byl	
tam	pan	Jiří	Sadila.	 Jezdil	 jsem	na	 jednokolce,	 trojkolce	 
a	skákal	jsem	na	tyči	Pogo,	která	se	mi	nejvíce	líbila.

Luky, 3. ročník

Natáčení České televize na naší škole
(Netradiční	návštěva	-	Česká	televize	v	našich	třídách)

	 Naše	 obvyklá	 každodenní	 rutina	 se	 v	 úterý	 4.	 února	
přeměnila	 v	 nevšední	 zážitek,	 kdy	 naši	 školu	 navštívila	
Česká	 televize.	 Místo	 obvyklého	 školního	 dne	 jsme	
byli	 svědky	 natáčení,	 které	 se	 zaměřovalo	 na	 aktuální	
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zapomněl	 přinést	 domácí	 úkol,	 takže	 jsem	 se	 bál,	 že	
vysvědčení	bude	horší.	Ale	slibuji,	že	ve	druhém	pololetí	
budu	už	všechny	úkoly	poctivě	dělat,	abych	měl	zase	tak	
hezké	vysvědčení.“

Mgr. Eva Zvěřová

problematiku	 vysoké	 absence	 žáků.	 Tým	 reportérů	 se	
rozhodl	 zavítat	 především	 do	 tříd,	 kde	 se	 tato	 absence	
projevila	nejvíce,	a	zde	tento	problém	zdokumentovat.

	 Přijela	 k	 nám	 Česká	 televize	 a	 natáčeli	 nás	 kvůli	
chřipkové	epidemii.	Bavili	se	o	nemocnosti	v	ČR	a	byla	
taky	zpověď	učitelek.	Ve	čtvrté	třídě	byli	tři	žáci.	Já	jsem	
dostal	 záchvat	 smíchu,	 když	 mě	 natáčeli.	 Zrovna	 jsme	
počítali	matematické	 úkoly.	 Bylo	 zajímavé	 vidět,	 jak	 se	
taková	 reportáž	 natáčí.	Užil	 jsem	 si	 to	 a	 někdy	 bych	 to	
chtěl	ještě	zažít,	ale	s	pozitivnějším	tématem.

Vašek

	 Měli	jsme	zrovna	práci	po	celé	škole.	Vzali	si	nás	do	
tříd,	bylo	nás	hodně	málo.	Kameru	nám	strkali	skoro	do	
obličeje,	ale	ty	záběry	v	televizi	pak	nebyly.

Franta H.

	 Jednou	u	nás	byla	televize	😊,	natáčeli	nás	z	10	cm.	
Bylo	to	hrozně	otravné,	protože	jsme	dělali	matematickou	
únikovku.	 Já	 s	Májou	 a	Agi	 jsme	 chodily	 spolu.	 Jednu	
chvíli	 tam	 natáčeli	 na	 schodech	 a	my	 jsme	 nemohly	 jít	
dolů	dělat	další	úkoly.	Byly	jsme	tam	uvězněni.	:)	Natáčeli	
jenom	čtvrtou	a	pátou	třídu.

Valča

	 4.	února	jsme	byli	v	televizi,	4.	a	5.	třída.	Dělali	jsme	
únikovku	 z	 matematiky.	 Šlo	 nám	 to	 dobře,	 ale	 zasekli	
jsme	 se	 na	 bludišti	 s	 příklady.	Museli	 jsme	 vyřešit,	 kdo	
dal	Valentýnce	dopis,	 a	 jedna	věc	nám	vyšla	 špatně,	 ale	 
i	tak	jsme	to	vyřešili.	Doma	jsem	se	nestihla	kouknout	na	
televizi,	 protože	 jsem	byla	na	 tréninku.	Ale	bylo	 to	 fakt	
skvělý.

Agátka
První vysvědčení

	 Ve	 čtvrtek	 30.	 ledna	 dostali	 prvňáčci	 své	 první	
vysvědčení	 v	 životě.	 První	 ohodnocení	 za	 své	 výsledky	
ve	škole.	Všichni	udělali	nesmírný	pokrok.	Znají	písmena,	
čtou	věty,	počítají	do	10,	učí	se	anglicky,	pracují	s	počítači,	
cvičí	na	nářadí	a	dělají	i	mnoho	dalších	školních	činností.	
Měli	z	vysvědčení	obrovskou	radost	a	většina	z	nich	se	již	
těšila	domů,	aby	své	jedničky	mohli	ukázat	také	rodičům.		
Domů	 prvňáčci	 odcházeli	 s	 úsměvem	 na	 tváři,	 protože	
si	každý	odnesl	samé	jedničky	a	k	tomu	pochvalu	za	své	
úspěchy.	 Pevně	 věříme,	 že	 i	 ta	 následující	 vysvědčení	
budou	tak	krásná.	Budeme	se	všichni	snažit.	

Anketa	(prvňáčci):	
1)	„Dostala	jsem	jedničky.	Ve	škole	mě	nejvíc	baví	tělocvik	
a	počítače.	
2)	 „Mě	 to	 taky	 hodně	 bavilo.	Měli	 jsme	 čtení,	 počítání	 
a	psaní.	Nejvíce	mi	šlo	čtení.
3)	„Mě	to	tady	baví,	protože	je	to	nejlepší	škola,	co	může	
být.	Myslím	si,	že	mi	šlo	nejlépe	počítání.“
4)	„Mám	samé	jedničky	a	ve	škole	jsem	rád.	Těším	se	na	
kamarády	a	paní	učitelku.“
5)	 „Jsem	moc	 rád,	 že	mám	 samé	 jedničky.	 Občas	 jsem	

Začátek roku v klubu seniorů

	 V	 lednu	 jsme	 se	 sešli	 v	 klubovně	 hotelu	 na	 letošní	
zahajovací	 schůzce.	 Našimi	 tradičními	 hosty	 byli	
starosta	 obce	 Jožka	 Škrabal	 s	 místostarostou	 Jirkou	
Vacou.	 Seznámili	 nás	 s	 činností	 obce	 v	 roce	 minulém	 
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Poplatky hrazené v roce 2025

l Poplatek za odvoz komunálního odpadu	je	stanoven	
Obecně	 závaznou	 vyhláškou	 obce	 Příkazy	 3/2023,	 
o	 místním	 poplatku	 za	 odkládání	 komunálního	 odpadu	 
z	nemovité	věci	takto:

Objem nádoby: Výše poplatku za 1 svoz 
		120	l	 		120,00
		240	l	 		240,00
1100	l	 1100,00

	 Poplatek	 za	 odvoz	 komunálního	 odpadu	 	 se	 v	 roce	
2025	platí	podle	počtu	svozů	popelnic	v	roce	2024.	Místní	
poplatek	je	splatný	nejpozději	do	30.6.2025.
 Počet svozů popelnic za rok 2024 Vám sdělí 
pracovnice obecního úřadu.	Tel.	585	967	306,	
e-mail:	obec@prikazy.cz.

l Místní poplatek ze psů	je	stanoven	Obecně	závaznou	
vyhláškou	č.	4/2023	na	100 Kč	za	jednoho	psa.	Za	druhého	
a	dalšího	psa	100 Kč.	Místní	poplatek	ze	psů	 je	 splatný	
nejpozději	do	30.6.	2025.

l Stočné pro občany části Příkazy	je	stanoveno	na	46	
Kč/m3	včetně	DPH.	V	případě,	že	není	prováděno	měření	
odebrané	 vody,	 určí	 se	množství	 odváděných	 odpadních	
vod	podle	směrných	čísel	roční	spotřeby	vody.	Na	jednu	
osobu	 se	 počítá	 spotřeba	 35	 m3.	 Stočné činí 1610 Kč/
osoba/rok	 (35	m3	x	46	Kč/m3).	Vlastníkům	nemovitosti,	
kterým	je	voda	do	nemovitosti	dodána	pouze	vodovodem	
je	stočné	vypočítáno	podle	vyúčtování	vodného.
l Stočné pro občany části Hynkov	je	stanoveno	na	40	
Kč/m3	včetně	DPH.	Na	jednu	osobu	se	počítá	spotřeba	35	
m3.	Stočné činí 1400 Kč/osobu/rok	(35x40).	

	 Stočné	 platí	 občané,	 kteří	 se	 fyzicky	 zdržují	 v	 obci.	
Stočné	 placené	 paušální	 částkou	 se	 nevybírá	 za	 děti	
narozené	v	příslušném	kalendářním	roce.

	 Poplatky	je	možné	hradit	hotově	na	OÚ	Příkazy	nebo	
bezhotovostně.	 Číslo	 účtu	 152	 869	 135/0300,	 variabilní	
symbol	–	číslo	domu.

i	s	plány	na	rok	letošní.	Provedli	nás	po	hořejších	patrech	
rekonstruovaného	hotelu	Rolnická	záložna,	kde	se	buduje	
výtah	 a	 připravují	 se	 ubytovací	 prostory	 v	 nejvyšším	
patře	tohoto	objektu.	V	klubovně	nám	Jirka	Vaca	promítl	
fotografie	z	opravy	harmonia	v	místní	kapli.	Samozřejmě	
nechyběl	přípitek	a	malé	občerstvení.	Jako	host	se	tohoto	
zahájení	zúčastnila	i	zástupkyně	hasičského	záchranného	
sboru	 z	 Olomouce	 paní	 Klára	 Beranová	 a	 předala	 nám	
krásné	kalendáře	pro	rok	2025.

	 A	měsíc	únor	byl	ve	znamení	příprav	našeho	 již	21.	
plesu	 seniorů.	Rozeslali	 jsme	 pozvánky	 do	 klubů	 v	 nej- 
bližším	 okolí	 a	 rovněž	 upoutávku	 do	 vysílání	 Českého	
rozhlasu	Olomouc.	Přihlásili	se	dobrovolníci	na	zajištění	
uspořádání	 tomboly,	 prodeje	 vstupenek	 a	 losů,	 obsluha	
šatny	 a	 uvaděčky	 hostů	 na	 zarezervovaná	místa.	Velkou	
pomocí	 pro	 nás	 bylo	 i	 zajištění	 občerstvení	 v	 průběhu	
akce,	kterou	nám	slíbili	a	zajistili	manželé	Olda	a	Kateřina	
Nevařilovi	 a	 manželé	 Lenka	 a	 Pavel	 Pěčkovi	 se	 svými	
přáteli	 a	 rovněž	 hasiči,	 kteří	 otevřeli	 restauraci	 hotelu.	
Bez	 jejich	 pomoci	 bychom	 nemohli	 tuto	 akci	 uspořádat	
a	všichni	si	zaslouží	naše	poděkování	a	obdiv.	Den	před	
samotným	 plesem	 naše	 seniorky	 upekly	 z	 4	 kg	 mouky	
hanácké	 vdolečky,	 které	 se	 pak	 spolu	 s	 trubičkami,	
chlebíčky	a	chuťovkami	na	plese	prodávaly.

	 V	odpoledních	hodinách	v	 sobotu	8.	 února	 se	 začali	
scházet	početní	hosté.	Přijela	i	osvědčená	hudební	skupina	
Allegro	 manželů	 Hesových	 a	 k	 našemu	 překvapení	
i	 redaktorka	 Českého	 rozhlasu	 Olomouc	 paní	 Dita	
Vojnarová,	 která	 během	 plesu	 natáčela	 s	 organizátory	
i	 hosty	 rozhovory	 a	 ty	 budou	 vysílány	 v	 následujících	
dnech.	Mezi	 hosty	 byla	 i	 paní	 Lucie	Hudeczková	 z	CK	
Senior	Travel,	 jejíž	 služby	 nejen	 náš	 klub,	 ale	 i	 některé	
ostatní	kluby	využívají	a	našla	zde	spoustu	známých	tváří.	
Tombola	byla	bohatá.	Sponzoři	a	dárci	nám	věnovali	90	
pěkných	cen,	a	tak	si	mnoho	účastníků	odneslo	pěkné	dárky.	
Všem	sponzorům	a	dárcům	děkujeme	za	přízeň	a	podporu	
a	 velmi	 si	 toho	 vážíme.	 Ve	 14	 hodin	 byl	 ples	 zahájen	 
a	 180	 návštěvníků	 začalo	 plnit	 taneční	 parket.	 Nejprve	
byly	z	jejich	strany	prováděny	klasické	tance.	V	průběhu	
tohoto	zdařilého	odpoledne	se	taneční	rytmus	zrychloval	
a	 já	 překvapivě	 zjistil,	 že	 se	 tanečníci	 plně	 vyrovnali	 
i	mnohem	mladší	generaci	a	vůbec	jsem	si	nepřipadal	jak	
na	plese	 seniorů.	V	průběhu	akce	vystoupily	 i	 tanečnice	 
z	Hněvotína	a	předvedly	dvě	velmi	pěkné	taneční	kreace.
Ještě	jednou	musím	poděkovat	všem,	kteří	se	podíleli	na	
organizaci	této	akce	a	všem	dalším,	kteří	nám	s	ní	nezištně	
pomohli.	 Věřím,	 že	 i	 v	 příštím	 roce	 se	 nám	 i	 našim	
přátelům	nevytratí	chuť	podat	pomocnou	ruku	a	budeme	
společnými	silami	pokračovat	v	těchto	aktivitách.

Jaromír Tomanec

ZPRÁVY  Z  RADY

	 Vážení	 čtenáři,	 ve	 sloupku	 VÍTE,	 ŽE	 Vás	 chceme	
informovat	 o	 zajímavých	věcech	projednávaných	Radou	
obce,	 která	 se	 pravidelně	 schází	 každých	 čtrnáct	 dní.	
Vybrali	jsme	pro	Vás	ty	nejzajímavější:

Rada obce schválila:
l	 Cenovou	 nabídku	 Optienergo.cz	 s.r.o.,	 Praha	 na	
vypracování	studie,	konzultace	a	dopravu	řešení	FVE	na	
střeše	Rolnické	záložny	nad	sály,	podklad	pro	rozhodnutí	
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Magistrátu	 města	 Olomouce,	 odbor	 památkové	 péče	 za	
cenu	24.000,-	Kč	bez	DPH
l	 Cenovou	 nabídku	 Ecological	 Consulting,	 a.s.,	
Olomouc	na	 činnost	 koordinátora	BOZP	na	 stavbě,	 akci	
„Dokončení	 rekonstrukce	ubytovacího	zařízení	Rolnické	
záložny“	za	cenu	38.000,-	Kč	bez	DPH
l	 Cenovou	nabídku	od	Levné	koupelny	R&P	na	plynové	
topidlo	na	KD	Hynkov	za	cenu	16.407,-	Kč	bez	DPH
l	 Žádost	ZD	Unčovice	o	souhlas	s	pohybem	mechanismu	
po	 pozemních	 komunikacích	 pro	 sekačku	 KUBOTA	
ZD1211R	60	R	EU,	která	bude	sloužit	pro	údržbu	zeleně	
kolem	komunikací
l	 Cenovou	nabídku	Petra	Jořenka,	Uničov	na	renovaci	
malířských	 a	 natěračských	 prací	 -	 sport.	 areál,	 chodba,	
sprchy,	WC,	altán	za	cenu	193.738,-	Kč	včetně	DPH
l	 Cenovou	 nabídku	 Miloslava	 Svozila,	 plynoservis,	
Slatinice	 na	 výměnu	 plynového	 kotle	 za	 cenu	 108.466,-	
Kč	včetně	DPH
l	 Sdělení	KIDSOK	Olomouc	o	výši	ročního	příspěvku	
na	zajištění	dopravní	obslužnosti	Olomouckého	kraje	na	
rok	2025	ve	výši	265.945,30,-	Kč
l	 Sdělení	 TextilEco	 a.s.	 o	 zvýšení	 poplatku	 5000	 Kč/
rok	+	DPH	za	ks	ke	Smlouvě	o	umístění	 a	provozování	
kontejnerů	na	sběr	oděvů,	obuvi	a	textilu
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Znovu otevřená Obecná škola Příkazy
	 Po	skončení	druhé	světové	války	se	otevřela	pro	české	děti	Obecná	škola	v	Příkazích.	Jako	první	sem	nastou-
pili	žáci	zachycení	na	fotografii	ze	školní	zahrady:	mezi	nimi	je	pět	dětí,	které	nejsou	rodáky	z	Příkaz.
Žáci	a	žákyně	1.,	2.	a	3.	třídy	Obecné	školy	v	Příkazích.	Fotografie	z	jara	r.	1947.	Jména	žákyň	jsou	uvedena	v	rodných	
příjmeních.	Popis	Jiří	Hřivna.

Dolní řada zleva:
Libuše	Přidalová,	Jarmila	Němečková,	Helena	Směšná,	Eva	Hřivnová,	Naděžda	Moťková,	učitelka	Vrzalová,	řídící	uči-
tel	Neudecker,	Ludmila	Štolfová,	Ludmila	Vacová,	Stanislava	Prázdná,	Marie	Vrzalová,	Danuše	Fišarová	

Prostřední řada zleva:
Libuše	Ptáková,	Jaroslava	Mikulková,	Božena	Mlčochová,	Miroslava	Vyhnánková,	Marie	Kolavíková,	Eva	Zlámalová,	
Marta	Nevrlá,	Růžena	Zbořilová,	Radmila	Bednářová,	Milada	Prázdná

Horní řada zleva:
Oldřich	Vaca,	Jaroslav	Slavíček,	Václav	Lakomý,	Miroslav	Soldán,	Antonín	Směšný,	Emil	Faltýnek,	Josef	Kolavík,	Mi-
roslav	Kleczek,	Miroslav	Večeřa,	Jaroslav	Doležel,	?	Orzság,	Vladimír	Zbořil,	Lubomír	Vlk,	Jaroslav	Kolaja,	Jiří	Hřivna,	
Josef	Svozil,	Karel	Doležel,	chybí:	Jaromír	Fišara

hranic	Střeň	22.6.,	červenec:	uctění	památky	Mistra	Jana	
Husa	a	oslavy	140	let	od	založení	SDH	Horka	na	Mora-
vou,	srpen:	 vyvrácený	 smrk	přes	cestu	v	Hliníku,	Letní	
kino,	září:	 preventivní	 opatření	 povodně	Hynkov,	 zásah	
jednotky	 v	 Chomoutově,	 sbírka	 materiální	 pomoci	 pro	
Jesenicko	 a	 následný	 odvoz	 do	 Jeseníku,	 zajištění	 bez-
pečného	průjezdu	a	parkování	vozidel	na	Setkání	Hanáků	
(Příkazy),	Soutěž	O	horeckou	bečku	Horka	nad	Moravou	
(1.	místo),	říjen:	odřad	 jednotky	do	Bělé	pod	Pradědem	
-	čištění	koryta	řeky	Bělé,	odčerpávaní	vody	a	další	čin-
nosti,	 listopad:	děkovná	akce	na	hřišti	pro	všechny,	kdo	
pomáhali	 při	 povodních,	 rozsvícení	 vánočního	 stromeč-
ku	Hynkov,	 zajištění	 občerstvení	 na	 vánočním	 jarmarku	
v	Příkazích	(společně	s	TJ	Sokol),	prosinec:	Mikulášská	
nadílka,	 taktické	cvičení	 jednotky	v	Pňovicích	(záchrana	
osob	z	částečně	zřícené	budovy	a	sklepních	prostor).	Kro-
mě	toho	jsme	se	účastnili	všech	valných	hromad	okolních	
sborů.	Na	konci	roku	2024	měl	náš	sbor	31	členů,	z	toho	
23	muže	a	8	žen.

Výroční valná hromada SDH Hynkov

	 V	pátek	17.	 ledna	2025	se	v	kulturním	domě	konala	
Výroční	valná	hromada	Sboru	dobrovolných	hasičů	Hyn-
kov.	Během	úvodního	slova	přivítal	starosta	sboru	br.	Ma-
cák	vážené	hosty:	 starostu	obce	pana	Škrabala,	zástupce	
Okresního	 sdružení	 hasičů	Olomouc	 br.	Vysloužila,	 sta-
rostu	okrsku	č.	35	br.	Hrbka,	zástupce	TJ	Sokol	Hynkov	
a	také	sestry	a	bratry	z	okolních	sborů	našeho	okrsku.	Ná-
sledně	jsme	minutou	ticha	uctili	památku	zesnulých.
	 Na	 programu	 byla	 zpráva	 starosty,	 zpráva	 hospodá-
ře,	zpráva	revizní	 rady,	zpráva	o	činnosti	 Jednotky	SDH	 
a	diskuze.	V	loňském	roce	jsme	pořádali	nebo	se	účastnili	
se	 těchto	 akcí	 nebo	 zásahů:	květen:	 oslavy	 sv.	 Floriána	
Skrbeň,	1.	kolo	soutěže	v	požárním	sportu	okrsku	35	na	
Střeni	(3.	místo),	školení	první	pomoci	pod	vedením	lek-
tora	ZZS,	červen:	 pokračování	ve	 školení	první	pomoci	
se	zaměřením	na	resuscitaci	a	práci	s	automatickým	defi-
brilátorem	(AED),	Pohádkový	les	Hynkov	15.6.,	Hry	bez	
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Hasičský ples Hynkov

	 Hned	 následující	 den	 po	 výroční	 schůzi,	 v	 sobotu	
18.	 ledna	 jsme	 uspořádali	 tradiční	 Hasičský	 ples.	 Byli	
jsme	 v	 očekávání,	 jestli	 vůbec	 někdo	 dorazí,	 když	 jsme	
měli	první	zprávy	o	návštěvnosti	plesů	v	okolních	obcích.	
Nakonec	 jsme	 ale	 byli	 mile	 překvapeni,	 na	 hynkovský	
kulturák	dorazilo	téměř	90	platících	hostů.	To	je	pro	nás	
obrovský	úspěch.	Jsme	rádi,	že	jste	vyrazili	do	společnosti	
setkat	se	s	přáteli	a	sousedy,	dát	si	štamprlku	oblíbeného	
likéru,	vyhrát	některou	z	cen	v	tombole,	vyfotit	se	v	hasič-
ském	fotokoutku,	který	byl	letos	novinkou,	a	v	neposlední	
řadě	si	zatančit	na	skvělou	hudbu	v	podání	skupiny	Star	
Band	Live,	která	se	už	v	naše	obci	stala	oblíbenou	a	zaběh-
lou	stálicí.			

	 Rádi	bychom	poděkovali	všem	sponzorům,	kteří	při-
spěli	do	naší	tomboly	a	podpořili	tím	tuto	událost:	TJ	So-
kol	Hynkov,	Obec	Příkazy,	Kateřina	Běhalová	Richterová,	
Simona	Macáková	-	Simona	SM	nails,	Marta	Malá,	Leona	
Smékalová,	Jiří	Čelouch,	Pavel	Peč	-	Hostinec	U	Lucerny,	
rodina	Vočkova,	Drosa	Car	s.r.o.,	FAKSA-STRAKA	s.r.o.	
Příkazy,	HTM	sport	 s.r.o.,	 Jaroslav	Sedláček	 -	Masérské	
studio,	Levné	koupelny	R&P	-	Hildebrandovi,	Lucie	Fia-
lová	-	salon	ASI	VLASY,	MB	TOOL,	PÁDLO	MORAVA	
a	WEBER	Prostějov.	
	 Doufáme,	že	jste	se	všichni	dobře	bavili	a	budeme	
rádi,	když	se	uvidíme	na	některé	z	našich	dalších	akcí.

Filip Vočka

	 Velká	část	letošní	valné	hromady	byla	věnována	vzpo-
mínkám	na	zářijové	povodně	a	události,	které	na	ně	v	ná-
sledujících	měsících	navazovaly.	Tomuto	tématu	jsme	vě-
novali	podrobný	článek	už	v	předchozích	Žudrech,	proto	
se	k	nim	již	obsáhleji	vracet	nebudeme.
	 Starosta	 obce	 p.	 Škrabal	 během	 svého	 příspěvku	 do	
diskuze	 ještě	 jednou	 hasičům	 poděkoval	 za	 nasazení	 
a	ochranu	obce	před	zaplavením.	„Byl	to	koncert“,	to	jsou	
jeho	velice	 výstižná	 slova.	Vedení	 obce	 v	 návaznosti	 na	
tyto	události	navrhlo	a	zajistilo	velmi	významnou	finanční	
podporu	 z	 vlastních	 zdrojů	 a	 dotací	Olomouckého	 kraje	
pro	SDH	Hynkov	i	SDH	Příkazy.	Za	tuto	pomoc	děkujeme	
a	velmi	si	jí	vážíme.	
	 V	první	polovině	letošního	roku	nás	budou	čekat	dvě	
velké	akce,	na	které	bychom	Vás	chtěli	s	předstihem	po-
zvat.	 Po	 loňské	 pauze	 se	 k	 nám	vrací	 1.	 kolo	 soutěže	 v	
požárním	sportu,	které	se	uskuteční	v	sobotu	17.	května.	 
A	o	necelý	měsíc	později,	v	sobotu	14.	června	pak	uspo-
řádáme	už	tradiční	Pohádkový	les.	Věříme,	že	se	máte	na	
co	těšit.
	 Po	skončení	oficiálního	programu	následovalo	občer-
stvení	v	podobě	luxusního	gulášku	a	pak	už	volná	zábava,	
během	které	se	řešilo	mnoho	témat	hasičských	i	nehasič-
ských.	
	 Činní	členové	SDH	Hynkov	také	během	schůze	obdr-
želi	nová	trička,	která	jsme	si	sami	navrhli	a	nechali	vyro-
bit,	abychom	při	našich	akcích	působili	jednotně.	Hlavním	
motivem	na	přední	straně	je	historický	znak	našeho	sboru.	
Vyjadřuje	 hrdost	 k	 naší	 obci	 a	 sboru,	 který	 založili	 naši	
předkové	před	více	než	100	lety.	Těšíme	se,	až	nás	v	nich	
uvidíte.
	 Na	závěr	děkujeme	všem,	kteří	nás	v	uplynulém	roce	
podporovali,	 ať	 už	 aktivně,	 nebo	účastí	 na	 akcích,	 které	
jsme	pro	Vás	uspořádali.	Pamatujte,	 že	 to	neděláme	pro	
sebe,	ale	pro	všechny	občany.	Aktivní	sbor	na	mnoha	dě-
dinách	už	není	samozřejmostí,	jako	to	bývalo	dříve.	Rádi	
mezi	sebou	uvítáme	nové	členy,	pokud	by	se	k	nám	chtěl	
kdokoliv	přidat,	neváhejte	se	ozvat.

Filip Vočka

Dotace od Nadace AGROFERT
pro hynkovské hasiče

	 Jednotka	 sboru	 dobrovolných	 hasičů	 Hynkov	
získala	 od	Nadace	Agrofert	 finanční	 dar	 ve	 výši	 30	 000	
Kč	na	nákup	věcného	vybavení,	které	bylo	zničeno	nebo	
poškozeno	při	povodních	v	září	2024	a	k	zajištění	vyšší	
akceschopnosti	 při	 živelných	 pohromách	 a	 při	 ochraně	
obyvatel	obce.

S	pomocí	tohoto	daru	byly	pořízeny	pro	naše	hasiče:
2	hadice	typu	C	o	délce	10	m	zn.	PYROTEX
2	hadice	typu	B	o	délce	10	m	zn.	PYROTEX
2	ks	prsačky	zn.	Plavitex
4	ks	držák	na	proudnice	do	automobilu
4	ks	pláštěnka	hasičská	FIREMAN
8	ks	rukavice	rescue	BLAZE
1	ks	savice	B75	ASE
1	ks	obuv	FIREMAN	II

	 To	vše	 v	 celkové	pořizovací	 hodnotě	 35	741	Kč.	
Tímto	 krokem	 jsme	 navázali	 na	 předchozí	 úspěšnou	
spolupráci	s	Nadací	AGROFERT,	která	náš	sbor	i	jednotku	
pravidelně	podporuje,	za	což	velice	děkujeme.

Filip Vočka

Naše studánka

	 Brzy	jí	bude	stodvacet	let	a	zasloužila	by	si	více	úcty,	
stejně	jako	ty	ostatní,	co	jsou	rozseté	po	okolní	krajině.	Co	
jich	tu	bývalo,	ke	kterým	se	lidé	hlásili	a	chodili	pro	vodu	
…	Žel,	některé	se	zavezly	rumiskem	a	zanikly	nebo	jiné	
zas	upadají	v	zapomnění,	jako	třeba	ta	naše.
	 Již	 léta	 je	zarostlá	vším	možným	plevelem,	ponejvíc	
hustou	a	vysokou	metlicí	s	křovím	černého	bezu,	jakoby	
nikomu	nepatřila	a	od	jara	k	podzimu	ji	skoro	ani	nevidět.	
Až	teprve	s	příchodem	prvních	mrazů	listí	opadne,	trochu	
se	 nám	 nesměle	 ukáže	 a	 na	 sebe	 upozorní,	 že	 ji	 tu	 ješ-
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tě	máme.	Odedávna	tak	říkáme	menší	„bódce“,	co	je	při	
Cholince	v	koutě	velkého	„Pižmaku“.	Naproti	přes	travna-
tou	cestu	měli	Hanákovi	z.	čp.	24	kus	pole,	kterému	se	ří-
kalo	„Ô	stodánkê“.	Od	zábraňského	konce	ji	bývalo	pěkně	
vidět	 s	pozadím	Sečí,	 s	pilíři	doběla	vápnem	zalíčenými	 
s	oplechovanou	stříškou,	podobnou	nízkému	stanu.	Políč-
ko	kolem	ní	pečlivě	obdělávali	lidé,	kteří	neměli	zahrádku	
při	domě,	aby	bylo	něco	svých	brambor	i	zeleniny.	Z	hyn-
kovské	silnice	si	snad	každý	povšiml	jejích	na	zámek	uza-
vřených	dveří,	které	 i	u	mnohého	vyvolávaly	zvědavost,	
co	se	za	nimi	skrývá.	Jako	školáci	jsme		tam	občas	klíčo-
vou	dírkou	nahlédli,	ale	pro	tmu	jsme	stejně	nic	neuviděli.	
Až	později	nám	někdo	řekl,	že	se	odtud	vlastním	tlakem	
voda	odvádí	do	skrbeňského	dvora.	Nechtělo	se	tomu	vě-
řit,	když	se	ničím	nečerpala	a	proč	až	z	tak	daleka	–	skoro	
půldruhého	 kilometru.	 Kousíček	 od	 ní	 býval	 podemletý	
břeh	na	Cholince	s	„žédlem“	-	zdrojem,	z	něhož	vyvěral	
vzdouvající	 se	 pramínek,	 ke	 kterému	 se	 za	 parných	 let-
ních	dnů	chodívalo	z	pole	s	konvičkou	pro	vodu,	nebo	jen	
se	napít	a	zahnat	žízeň.	Vzpomínám,	 jak	bývala	studená	 
a	dobrá,	i	na	ten	šeděmodrý	slín	kolem,	podobný	plastelí-
ně,	ze	kterého	jsme	se	pokoušeli	dělat	všelijaké	ty	pajdu-
láky,	koníčky	a	kdo	ví	co	jiného.	To	se	pak	nechávalo	na	
sluníčku	uschnout,	aby	to	zůstalo	pevné,	jako	z	keramic-
ké	 pece.	Takové	 to	 tam	 u	 studánky	 bývávalo	 za	 našeho	
dětství	ve	třicátých	letech	minulého	století.	Voda	od	žédla	 
v	tichosti	odtékala	a	možná,	že	i	dnes	tím	zarostlým	bře-
hem	odtéká	s	Cholinkou	k	lesu	do	Moravy.	O	tom,	že	bý-
vala	a	je	stále	kvalitní,	svědčí	skutečnost,	že	sem	k	ní	pod-
nes	přijíždějí	četní		akvaristé	nachytat	si	jakýchsi	vodních	
mšic	nebo	čeho	jiného	pro	své	rybičky.
	 Postupem	času	bódka	pomalu	chátrala,	omítka	opadá-
vala,	až	jednou	přišli	zedníci	a	studánka	dostala	„nový	ka-
bát	i	s	čepicí“	–	obarvenou	přezolitovou	fasádu	a	plochou	
oplechovanou	námětovou	stříšku,	jak	ji	známe	podnes.
	 O	„tajemství“	a	vzniku	naší	studánky	 jsem	se	hodně	
dověděl	 po	 náhodném	 setkání	 se	 skrbeňským	 starostou,	
který	mi	poskytl	cenné	informace	i		zajímavý	spis	z	počát-
ku	minulého	století.	V	něm	se	dočítám,	že	v	roce	1907	se	
zakládalo	Vodní	 či	 odvodňovací	 družstvo	pro	Unčovice,	
Náklo,	Příkazy,	Březovou.	Lhotu,	Hynkov	a	Skrbeň,	které	
se	podle	zákona	mělo	starat	o	udržování	vedení	vody,	ja-
kož	i	ochraně	proti	ní.	Technickým	podkladem	pro	vznik	
tohoto	družstva	byl	projekt	Moravského	zemského	země-
dělského	technického	úřadu	v	Brně	ze	dne	29.	září	1903.	
	 Ten	řešil	hlavně	i	odvodnění	zamokřených	pozemků	-	
v	našem	okolí	na	ploše	více	než	1.300	hektarů.	Členy	druž-
stva	se	tak	stali	majitelé	odvodňovaných	parcel.	Upravo-
vány	pak	byly	některé	úseky	stávajících	příkopů	i	potoků	
a	do	nich	byly	zaústěny	drenážní	trubky	z	odvodňovaných	
polí	a	luk.	Tak	například	Kobylník	(Cholinka),	dříve	ústící	
do	Mlýnského	potoka,	byl	v	místě	U	tří	mostů	sveden	pod	
jeho	dno,	jak	je	tomu	doposud.	Do	té	doby	býval	na	hrani-
cích	katastru	mezi	obcemi	Skrbeň	a	Příkazy	na	Kobylníku	
(Cholince)	jez,	od	něhož	byla	odváděna	voda	do	Skrbeně.	
Protože	koryto	zmíněného	potoka	muselo	být	prohloubeno	
a	nově	upraveno,	souhlasilo	město	Olomouc	se	zrušením	
tohoto	jezu,	čímž	-	zaniklo	-	pro	všechny	budoucí	časy	prá-

vo města Olomouce na braní vody z Kobylníku			pro	dvůr	
a	sladovnu	ve	Skrbeni.	Naproti	tomu	bylo	Vodní	družstvo	
povinno	kromě	jiného	zřídit	na	vlastní	útraty	vodovod. Ten	
měl	být	proveden	z	kameninového	potrubí	o	průměru	25	
cm	a	začínat	v	Příkazích	na	parcele	č.	674		(zmíněné	políč-
ko	kolem	studánky	na	Pižmaku).	Zde	byla	podle	projektu	
vykopána	studna	do	hloubky	4	metrů	o	průměru	1,5	metru.	
Nad	ní	pak	postavena	čtvercová	zděná	budka,	která	je	tu	
dodnes.	Potrubí	bylo	vedeno	napříč	polem	do	dělící	šachty	
za	skrbeňským	dvorem,	kde	se	voda	dělila	tak,	že	čtyři		pě-
tiny	veškeré	vody	tekly	do	dvora	a	jedna	pětina	odbočkou	
do	otevřené	nádrže	zvané	Nadýmač u	křižovatky	dnešních	
ulic	Hynkovská	a	Dvorská,	z	něhož	si	pak	lidé	v	putnách	
odnášeli	vodu	domů.	Přebytečná	voda	odtud	odtékala	přes	
rybník	Lovisko	na	Žaběnci	dále	k	lesu.	Tento	vodovod	byl	
předán	městu	Olomouci,	které	mělo	povinnost	se	o	něj	sta-
rat.	Vodnímu	družstvu	naopak	připadla	povinnost	pečovat	
o	ostatní	meliorační	zařízení.	
	 Voda	 ze	 zmiňovaného	 vodovodu,	 zvaná	 „Stôdánko-
vá“  nebo	také	„Bódková“,	vynikala	svou	kvalitou	a	její	
množství	bylo	dostatečné	na	tehdejší	potřebu.	Při	zpraco-
vání	projektu	se	ale	počítalo	i	s	tím,	že	by	mohlo	dojít	ke	
snížení	vydatnosti	pramene.	Pro	tento	případ	bylo	navrže-
no	zřízení	dalších	tří	studní	v	blízkosti	naší	studánky,	což	
ale	nebylo	potřeba	a	k	realizaci	nedošlo.	
	 S	 rozšiřováním	 statku	 v	 pozdějších	 letech,	 rostly	 
i	požadavky	na	dodávku	vody.	Jednak	v	souvislosti	s	vý-
stavbou	 hospodářského	 objektu	 na	 poli	 zvané	 Hradisko	 
i	nového	kravína	na	Salaši.	Tehdy	se	v	okolí	Skrbeně	pro-
vádělo	několik	zkušebních	vrtů	a	čerpacích	pokusů,	ale	po	
zhodnocení	 všech	 měření	 se	 jako	 nevýhodnější	 ukázalo	 
i	nadále	využívat	vodu	z	Příkaz	-	„Stôdánkovó“.	

	 V	roce	1976	byl	na	Hradisku	postaven	tzv.	hydroglo-
bus	–	vodojem	o	objemu	100	metrů	krychlových,	vysoký	
přes	 30	metrů,	 který	 pěkně	vidět	 ze	 silnice	 od	 studánky	
a	voda	do	něho	byla	čerpána	z	jímky	pod	ním,	napájené	
odbočkou	z	původního		potrubí	vedoucího	z	naší	studán-
ky.	Za	vydatný	pramen	vděčí	studánka	nevyčerpatelnému	
zdroji	 či	 zásobníku	 vody,	 kterým	 jsou	 od	 nepaměti	 čet-
né	 močály	 v	 příkazských	 Sečích.	Aby	 se	 hydroglobusu	
všestranně	využilo,	rozváděla	se	z	něj	voda		po	objektech	
celého	statku	a	jeho	bytovkách,	ale	i	po	dědině.	Žel	při	po-
ruchách	a	hlavně	s	privatizací	Sempry	(statku)	nastávaly	
vážné	problémy,	navíc	s	placením	vodného.	Kromě	toho	
se	někdy	stávalo,	že	pro	velký	odběr	vody	vůbec	netekla.	
Příčinou	však	bylo	opotřebované	čerpadlo,	které	nestačilo	
doplňovat	vodojem,	i	když	studánka	jímku	řádně	zásobi-
la.	Nakonec	došlo	k	tomu,	že	v	dubnu	1995	se	skrbeňská		
obec	napojila	na	vodovod	od	Horky,	a	tím	přestali	obča-
né	příkazskou	vodu	odebírat.	Na	podzim	 téhož	 roku	byl	
ukončen	i	odběr	pro	statek,	který	se	také	připojil	na	obecní	
vodovod.	

	 Takže	 téměř	 90	 let	 sloužila	 naše	 studánka	 sousední	
obci	a	 škoda,	že	už	deset	 let	od	nás	odtéká	svým	potru-
bím	bez	užitku	neznámo	kam.	Nebo	snad	našla	jinou	cestu	 
k	novým	lidem	a	dál	plní	své	poslání?
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	 Naše	 obec	 v	 loňském	 roce	 studánku	 odkoupila	 od	
Města	Olomouce	a	provede	její	opravu	a	údržbu.

Počátkem	roku	2005	Boleslav	Vaca

Text s mírnou úpravou data „stodvacet let“
opsala od tatínka v roce 2025

Božena Mikolajczyková

PREVENCE RAKOVINY

Vážení spoluobčané,
 ráda bych se na Vás obrátila jako primářka 
onkologické kliniky v Olomouci s důležitými informa- 
cemi týkajícími se prevence rakoviny.
	 Prevence	 a	včasné	odhalení	 nádorových	onemocnění	
jsou	klíčové	pro	úspěšnou	léčbu	a	zachování	kvality	života.	
Česká	 republika	 nabízí	 několik	 možností	 preventivních	
vyšetření,	 která	 jsou	 dostupná	 a	 hrazená	 zdravotními	
pojišťovnami.
1. Preventivní prohlídky u praktického lékaře
	 Každý	 občan	 má	 nárok	 na	 preventivní	 prohlídku	 
u	 praktického	 lékaře	 jednou	 za	 dva	 roky.	 Součástí	 této	
prohlídky	je	i	vyhodnocení	rizikových	faktorů	a	doporučení	
dalších	vyšetření.
2. Screening rakoviny prsu
	 Ženy	 ve	 věku	 od	 45	 let	 mají	 nárok	 na	 pravidelné	
mamografické	vyšetření	jednou	za	dva	roky.	Toto	vyšetření	
je	hrazeno	z	veřejného	zdravotního	pojištění	a	provádí	se	
ve	 specializovaných	 screeningových	 centrech.	 Včasný	
záchyt	nádoru	prsu	významně	zvyšuje	šance	na	úspěšnou	
léčbu.
3. Screening rakoviny děložního čípku
	 Ženy	od	15	let	mají	každoročně	nárok	na	preventivní	
gynekologickou	 prohlídku,	 v	 jejímž	 rámci	 se	 provádí	
cytologické	 vyšetření	 na	 přítomnost	 prekancerózních	
změn	na	děložním	čípku.
4. Screening rakoviny tlustého střeva a konečníku
	 Všichni	 občané	 od	 50	 let	 mají	 nárok	 na	 pravidelné	
vyšetření.	Od	50	do	55	let	se	provádí	každé	dva	roky	test	
na	okultní	krvácení	ve	stolici.	Od	55	let	 je	možné	zvolit	
mezi	pokračováním	tohoto	testu	jednou	za	dva	roky	nebo	
preventivní	kolonoskopií	jednou	za	deset	let.
5. Vyšetření na rakovinu plic
	 Od	roku	2022	je	v	České	republice	dostupný	screening	
rakoviny	plic	určený	pro	kuřáky	nebo	bývalé	kuřáky	ve	
věku	 55–74	 let,	 kteří	 kouřili	 alespoň	 20	 balíčkoroků	
(např.	jeden	balíček	denně	po	dobu	20	let).	Toto	vyšetření	
pomáhá	včas	zachytit	nádory	plic,	kdy	 je	 ještě	možné	 je	
léčit.
6. Screening rakoviny prostaty
	 Muži	od	50	let	(nebo	od	40–45	let	v	případě	výskytu	
rakoviny	prostaty	v	rodině)	by	měli	pravidelně	navštěvovat	
svého	praktického	lékaře	nebo	urologa,	který	může	provést	
jednoduché	 vyšetření	 prostaty.	 Součástí	 prevence	 může	
být	 i	 krevní	 test	 na	 hladinu	 PSA	 (prostatický	 specifický	
antigen),	který	může	odhalit	riziko	rakoviny	prostaty.

Rakovina	 prostaty	 je	 jedno	 z	 nejčastějších	 nádorových	
onemocnění	 u	 mužů,	 ale	 při	 včasném	 záchytu	 je	 velmi	
dobře	 léčitelná.	 Proto	 doporučuji	 mužům	 nepodceňovat	
preventivní	 prohlídky,	 zvláště	 pokud	 se	 v	 jejich	 rodině	
vyskytly	případy	tohoto	onemocnění.
7. Rakovina slinivky břišní
	 Rakovina	 slinivky	 je	 zákeřné	 onemocnění,	 které	
se	 často	 odhalí	 až	 v	 pokročilém	 stádiu.	 Bohužel	 zatím	
neexistuje	specifický	screening,	který	by	toto	onemocnění	
dokázal	včas	zachytit	u	běžné	populace.	Nicméně,	pokud	
máte	 v	 rodině	 blízké	 příbuzné,	 kteří	 touto	 rakovinou	
trpěli,	 doporučuje	 se	 konzultovat	 situaci	 s	 praktickým	
lékařem	nebo	gastroenterologem.		Lékař	může	doporučit	
pravidelné	ultrazvukové	vyšetření	břicha,	laboratorní	testy	
nebo	i	genetické	testování	rizikových	faktorů.
8. Rodiny s častým výskytem rakoviny (genetická 
zátěž)
	 Pokud	 se	 ve	 Vaší	 rodině	 vyskytuje	 častý	 výskyt	
rakoviny	 (například	 rakoviny	 prsu,	 vaječníků,	 tlustého	
střeva,	slinivky	nebo	prostaty),	je	důležité	tuto	skutečnost	
konzultovat	 s	 lékařem.	V	některých	případech	může	být	
vhodné	provést	genetické	testování,	které	zjistí	přítomnost	
mutací	spojených	se	zvýšeným	rizikem	rakoviny,	například	
BRCA1	 a	 BRCA2	 (u	 rakoviny	 prsu	 a	 vaječníků)	 nebo	
Lynchův	syndrom	(u	rakoviny	tlustého	střeva	a	dalších).	
Pro	jedince	se	zvýšeným	rizikem	nádorového	onemocnění	
v	důsledku	genetické	zátěže	platí	individuální	skríningový	
plán.	Pokud	se	u	vás	prokáže	tato	genetická	zátěž,	můžete	
se	 objednat	 do	 naší	 poradny	 pro	 genetická	 rizika	 na:	
https://onkologie.fnol.cz/poradna-pro-geneticka-rizika
9. Onkologická preventivní prohlídka
	 Je	důležitým	krokem	v	boji	proti	rakovině.	Jejím	cílem	
je	 včasné	 odhalení	 nádorových	 nebo	 přednádorových	
stavů	 (bez	 ohledu	 na	 věk),	 což	 může	 výrazně	 zvýšit	
úspěšnost	 léčby	a	zlepšit	prognózu	pacienta.	Během	této	
prohlídky	 se	 provádí	 několik	 klíčových	 vyšetření,	 jako	
je	 fyzikální	 vyšetření,	 odběr	 krve,	 vyšetření	 stolice	 na	
skryté	krvácení,	rentgen	plic	a	ultrazvuk	břicha.	Jedná	se	
o	nadstandardní	vyšetření	a	proto	i	placenou	službu.	Tyto	
prohlídky	 poskytují	 specializovaná	 onkologická	 centra	 
a	nemocnice,	jako	je	např.	Fakultní	nemocnice	Olomouc.	
Některé	zdravotní	pojišťovny	 také	nabízejí	příspěvky	na	
tyto	prohlídky,	což	může	snížit	jejich	finanční	náročnost.	
	 Bližší	 informace	můžete	 získat	 na:	https://onkologie.
fnol.cz/preventivni-onkologicka-prohlidka
Proč je prevence důležitá?
Prevence	 rakoviny	 může	 zachránit	 život.	 Většina	
nádorových	 onemocnění	 je	 v	 počátečním	 stadiu	
bezpříznaková.	 Preventivní	 vyšetření	 umožňují	 zachytit	
nemoc	v	 jejím	zárodku,	 kdy	 je	 léčba	méně	náročná,	má	
vyšší	úspěšnost	a	zlepšuje	kvalitu	i	délku	života.	Nebojte	
se	proto	oslovit	svého	lékaře	s	žádostí	o	konzultaci	nebo	
preventivní	vyšetření.

Co můžete udělat pro své zdraví?
	 1.	Využijte	možností	preventivních	vyšetření.
	 2.	Dodržujte	 zdravý	 životní	 styl	 –	 nekuřte	 a	 omezte	
konzumaci	alkoholu
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	 3.	Jezte	 vyváženou	 stravu	 obsahující	 zeleninu	
ovoce,	celozrnné	výrobky	a	 luštěniny.	Omezte	potraviny	
s	 vysokým	 obsahem	 cukru,	 tuku,	 červené	 maso	 či	
průmyslově	upravené	potraviny.		
	 4.	Pravidelně	 se	 hýbejte.	Doporučuje	 se	 alespoň	 150	
minut	středně	intenzivní	nebo	75	minut	intenzivní	fyzické	
aktivity	týdně.	Vhodná	je	rychlá	chůze,	běh,	plavání	nebo			
cyklistika.	 Také	 zařazení	 více	 pohybu	 do	 každodenní	
rutiny,	 například	 chůzi	 po	 schodech	 místo	 výtahu	 nebo	
pravidelné	přestávky	na	protažení	během	pracovního	dne.
	 5.	Naslouchejte	svému	tělu,	neignorujte	příznaky,	jako	
je	nevysvětlitelná	ztráta	hmotnosti,	změna	stolice	(průjem,	
zácpa),	nehojící	se	rány	nebo	změny	na	kůži.	Nezáleží	na	
věku,	vyšetřen	by	měl	být	každý,	u	koho	vznikne	podezření	
na	nádorové	onemocnění.

	 V	 případě	 dotazů	 se	 neváhejte	 obrátit	 na	 svého	
praktického	lékaře	nebo	internistu.	V	případě	zájmu	o	pre- 
ventivní	 onkologickou	 prohlídku	 na	 naši	 Onkologickou	
kliniku	 v	 Olomouci,	 kde	 Vám	 rádi	 poskytneme	 další	
informace.	 Péče	 o	 zdraví	 je	 to	 nejcennější,	 co	 můžeme	
udělat	pro	sebe	i	své	blízké.

S	přáním	pevného	zdraví,
Doc. MUDr. Hana Študentová, Ph.D.
Primářka	Onkologické	kliniky
Fakultní	nemocnice	Olomouc

zánártí	 na	 pravé	 noze.	 Rodiče	 s	 ním	 tehdy	 zajeli	 do	
olomoucké	 nemocnice,	 ale	 tam	 si	 na	 chirurgii	 nevěděli	
rady	(traumatologie	ani	ortopedie	tehdy	nebyly)	a	poslali	
je	za	starým	Skřípským	do	Senice,	ten	si	s	tím	snad	poradí.	
V	Senici	museli	počkat,	až	se	starý	pán	vrátí	z	pole.	Ten	
prsty	zlomené	kůstky	urovnal,	natřel	svojí	mastí,	překryl	
pergamenem	 a	 fixoval	 plátěným	 obinadlem.	 Za	 týden	
přijeli	 na	 kontrolu	 a	 za	 čtrnáct	 dnů	 malý	 Mirko	 běhal.	
Dnes	by	po	chirurgickém	ošetření	trvala	rekonvalescence	
několik	měsíců.	
	 Je	to	asi	měsíc,	co	se	u	mne	stavila	se	psem	na	ostříhá- 
ní	drápků	dcera	posledního,	bohužel	už	zemřelého	výrob- 
ce	této	masti	Bohuše	Pešáka,	sama	lékařka.	Vzpomínala,	
jak	 ji	 i	 jejího	 manžela	 na	 litovelském	 gymnáziu	 učila	
matematiku	a	fyziku	moje	žena	Alena.	Já	zas	zavzpomínal,	
jak	 jsem	 se	 seznámil	 s	 její	 rodinou	 a	 jaké	 jsem	 měl	
zkušenosti	s	jejich	mastí,	(podrobně	jsem	to	popsal	ve	své	
„Zpovědi“	 (str.	224-231)).	Když	 jsem	se	zeptal,	proč	po	
smrti	 tatínka	 ve	 výrobě	 této	masti	 nepokračují,	 pokrčila	
jen	 rameny.	Asi	 nemají	 čas.	 Tak	 i	 taková	 sdělení	 se	 na	
nedělních	tiskovkách	v	klidu	u	piva	probírala.
	 Když	 jsem	 loni	v	 létě	došlapal	 	 z	Karlovy	Studánky	
na	Ovčárnu,	došla	tam	se	mnou	i	parta	středoškoláků.	Asi	
byli	 na	 výletě.	 Objednali	 pivo,	 vytáhli	mobily	 a	mlčeli.	
Zděsil	 jsem	 se.	 Že	 by	 byli	 hluchoněmí,	 nepřicházelo	 
v	úvahu,	vždyť	si	všichni	nahlas	objednávali.	Zdá	se,	že	
je	 to	 všeobecný	 trend	 -	 konec	 pivní	 kultury	 v	 Čechách	 
a	na	Moravě.	Jako	pokus	o	nápravu	vidím	snahu	českých	
pivovarů	 prosadit	 českou	 pivní	 kulturu	 jako	 kulturní	
dědictví	 se	 zápisem	 v	 UNESCO.	Ale	 právě	 proti	 tomu	
protestovala	parta	zběsilých	abstinentů.	Co	na	to	říct.	Pivo	
se	u	nás	pilo	odjakživa,	patřívalo	k	nejlepším	ve	světě.	Ale	
mám	strach,	aby	to	časem	s	pivovarníky	nedopadlo	jako	 
s	některými	profesemi.	Tak	skončili	vesničtí	kováři,	kolá- 
ři,	krejčí,	ševci	aj.	Některé	pivovary	se	tomu	snaží	přede- 
jít	tím,	že	kromě	tradičního	piva	vyrábějí	i	nealkoholická,	
ovocná	 a	 exotická	 piva.	 Uklidňuje	 mne	 jen	 jistota,	 že	
vzhledem	 k	mému	 věku	 se	 zániku	 tradičního	 piva	 snad	
nedočkám.
	 V	tuto	dobu	je	plesová	sezóna	v	plném	proudu.	Pánbůh	
zaplať,	 že	 v	 naší	 obci	 si	 můžeme	 vybrat.	 Už	 proběhly	
plesy	 myslivců,	 příkazských	 Sokolů,	 hynkovských	
hasičů,	seniorů	a	15.	února	také	ples	přikazských	hasičů.	
Na	ten	mne	už	při	náhodném	setkání	pozval	Jirka	Blaha,	
takto	 kytarista	místní	 kapely	Asteor,	 že	 tam	budou	 hrát.	
Před	 dvaceti	 lety	 nám	 zvěrolékařům	 hrávali	 na	 plesích	
za	 2500	 Kč.	 Dnešní	 kapely	 berou	 minimálně	 10x	 víc.	
Proto	 se	 pořadatele	 snažím	 podpořit.	Vím,	 že	 to	 nemají	
lehké,	 ještě	 aby	 tak	 museli	 kvůli	 malé	 účasti	 doplácet	 
k	úhradě	nákladů	z	vlastní	kapsy.	Nejlíp	 jsem	se	cítil	na	
plese	seniorů,	bylo	plno,	výborná	atmosféra,	cítil	jsem	se	
jak	 zamlada.	Obdivoval	 jsem,	 jak	 tam	 skupina	mladých	
ve	 slušivých	 zástěrkách	 zajišťovala	 obsluhu.	 Dojalo	
mne	to	až	k	slzám.	Kéž	i	jim	to	později	někdo	oplatí.	Na	
mysliveckém	plese	 bylo	 jen	 120	 platících.	Cítil	 jsem	 se	
dobře	nejen	kvůli	výbornému	srnčímu	guláši,	ale	hlavně	
proto,	že	jsem	tam	nebyl	nejstarší.	Naštěstí	jsme	z	dvaceti	
koupených	losů	nic	nevyhráli.		Protože	v	zimě	kuchat	na	

Zimní plky

	 V	tuto	zimní	dobu	v	době	mého	dětství	skoro	v	kaž- 
dém	domě	 na	 vesnici	 probíhalo	 draní	 peří.	Husy	mívali	
i	 ti	nejchudší.	Peří	bylo	potřeba	na	peřiny,	umělohmotné	
pokrývky	tehdy	nebyly.	Každá	nevěsta	musela	mít	nadráno	
na	pořádnou	duchnu,	pod	kterou	se	zahřáli	oba	manželé.	
Však	se	tehdy	nemusela	řešit	nízká	porodnost	a	vymírání	
národa.	Každý	večer	se	v	domě	sešlo	několik	babek	a	v	ku- 
chyni	 u	 stolu	 draly	 peří,	 přitom	 popíjely	 čaj	 s	 rumem	 
a	vykládaly	příběhy	ze	svého	života,	ale	hlavně	podrobně	
prodrbaly	celou	dědinu.	Rád	 jsem	 tam	v	koutku	sedával	 
a	 někdy	 zajímavé	 nebo	 i	 dojemné	 příběhy	 poslouchal.	
Když	 však	 bylo	 něco,	 co	mé	 uši	 neměly	 slyšet,	 poslala	
mne	maminka	za	dveře,	ale	já	stejně	s	uchem	na	klíčové	
dírce	poslouchal.	
	 A	 stejně	 rád	 jsem	 poslouchal	 zajímavá	 vyprávění	
moudrých	pánů	na	nedělních	tiskovkách	v	našem	hotelu,	
když	už	 jsem	byl	v	Příkazích	 jako	mladý	zvěrolékař.	Za	
všechny	 jmenuji	 řídícího	 Žváčka,	 Slávu	 Vacu,	 Mirko	
Spurného,	 Otu	 Johanese,	 Jardu	 Volfa	 a	 Vaška	 Klimeše.	
Zůstali	jsme	už	jen	tři.	Popíjeli	jsme	pivo,	když	měl	někdo	
svátek	nebo	i	narozeniny,	byly	i	čtvrtky.	Zajímavé	diskuze	
politické,	 historické,	 poučné	 ale	 i	 zábavné.	 To	 když	 se	
řešilo,	kdo	s	kým	v	obci	„zahýbal“.	
	 Na	 jednu	 si	 občas	 vzpomenu,	 když	 potřebuju	
„senickou,	 skřípskou“	 mast.	 Vyprávěl	 ji	 Mirko	 Spurný.	
Když	jako	desetiletý	o	žních	při	jízdě	na	žebřiňáku	strčil	
nohu	 do	 loukotí	 kola,	 utrpěl	 komplikovanou	 zlomeninu	
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aby	 toho	 nezodpovědného	 dědka	 stáhl	 dolů.	 Už	 tak	 na	
vleku	prodělává,	když	 tam	jezdí	 jen	čtyři	páry.	Nakonec	
za	pomoci	ženy	a	jednoho	mladého	muže	jsem	se	postavil,	
ale	 na	 tak	 prudkém	 svahu	 nasadit	 vypnutou	 lyži	 není	
snadné.	Musel	jsem	se	došourat	k	okraji	sjezdovky	a	tam	 
v	hlubokém	sněhu	lyži	nasadit.	Druhou	a	třetí	jízdu	jsem	 
se	držel	při	okraji	sjezdovky,	kde	už	led	byl	trochu	naru- 
šený.	Při	čtvrté	 jízdě	 jsem	se	vyhýbal	 trčícímu	zmrazku,	
vjel	 doprostřed	 sjezdovky	 a	 skončil	 jako	 prve.	 Naštěstí	
lyže	nebylo	třeba	vypnout,	a	tak	se	mi	po	doplížení	k	okraji	
sjezdovky	podařilo	postavit.	Víc	jsem	to	už	nezkoušel.	Dal	
jsem	lyže	seřídit	a	v	Karlově	v	areálu	Myšák	 jsem	si	na	
krásné	široké	sjezdovce	užil	lyžování	jako	v	Itálii.	Říká	se,	
že	stáří	bývá	obvykle	moudré.	Ale	já	jsem	jakási	výjimka.	
Přestože	 jsem	 si	 po	 úrazu	 v	 Itáli	 řekl,	 že	 za	 mlhy	 na	
sjezdovku	nevstoupím.	A	stejně	jsem	to	nedodržel	v	mlze	
a	 na	 sjezdovce,	 kde	 jsem	byl	 poprvé.	Navíc	 s	 ledovými	
plotnami.	No,	nejsem	já	vůl?	Neberte	si	ze	mne	příklad.	
Ale	vy	 starší	 se	 snažte	hýbat,	pokud	 to	 jde.	Ach	 jó.	Tož	
jsme	si	trochu	splkli.	

Váš Standa Kovář

dvoře	bažanta	nebo	kačenu	je	za	trest.	Na	sokolském	plese	
jsem	byl	nejstarší.	Ale	nemohl	jsem	nepřijít	je	nepodpořit,	
ještě	aby	 tak	dopadli	s	účastí	 jak	myslivci.	Naštěstí	byla	
účast	skoro	250	díky	tlupě	asi	třiceti	středoškoláků,	kteří	
se	tam	přesunuli	z	jiné	akce.	Hudba	výborná,	tančil	jsem	
však	 se	 sebezapřením,	 protože	 mne	 tlačilo	 kuří	 oko	 na	
malíku	pravé	nohy.	Ale	po	pár	koksech	zapíjených	dobrým	
vínem	 se	 to	 dalo	 vydržet.	 Nakonec	 jsem	 měl	 i	 trochu	
radosti.	To	když	mi	jedna	mladá	paní	řekla,	že	čte	ráda	mé	
články	a	že	jsem	se	tam	setkal	s	jednou	mladou,	šarmantní	
a	 sympatickou	 kolegyňkou.	 Za	 manžela	 má	 příkazáka	 
a	pracuje	na	veterinární	správě	v	Přerově.	Byla	prý	kdysi	
u	mne	s	Dr.	Věckem	z	Litovle,	když	byla	u	něho	na	praxi.	
Všimla	 si	mne	 asi,	 když	 se	místních	 ptala,	 kdože	 je	 ten	
zdivočilý	 dědek,	 co	 řádí	 na	 parketu	 s	 mladou	 kočkou.	
Seděli	 jsme	 s	 ženou	 v	 koutku	 u	 dveří,	 když	 začali	 hrát	
ploužák	a	 já	se	 rozhodl,	že	 to	 je	 tak	něco	pro	nás	starší.	
Ale	protože	parket	byl	u	našeho	stolu	přeplněný,	vyrazil	
jsem	si	to	kroksunkrokem	k	jevišti,	ženu	jsem	ztratil.	Když	
mne	volného	uvidělo	jakési	sotva	šesnáctileté	děvče,	které	
bylo	na	plese	s	rodiči,	chytlo	mne	za	ruce	a	chtěla,	ať	s	ní	
tančím	rokenrol,	který	mezitím	začali	hrát.	Zkusil	jsem	s	ní	
odhazované	figury,	ale	ona	chtěla,	ať	i	já	se	protáčím	pod	
jejíma	rukama.	Byla	nezvykle	malá	a	já	musel	jit	hodně	do	
kolen.	Jestli	tak	spadnu,	tak	bez	pomoci	nevstanu,	napadlo	
mne.	Té	ostudy	mne	uchránila	 žena,	 když	mne	konečně	 
v	té	skrumáži	našla.	Píšu	o	tom	proto,	aby	jste	si	uvědomi- 
li,	že	místní	organizace	pro	nás	pořádají	zábavu,	která	něco	
stojí	a	je	spojena	vždy	s	velkým	úsilím	našich	obětavých	
spoluobčanů.	Nenechávejme	je	v	tom	osamělé	a	podpořme	
je	alespoň	svojí	účastí.
	 Ač	Hanák	z	krajiny,	kde	v	zimě	moc	příležitosti	pro	
lyžování	 neexistuje,	 jsem	 se	 pro	 tento	 sport	 zbláznil	 už	
od	 malička.	A	 pořád	 mne	 drží.	 Tak	 i	 teď,	 když	 to	 jde,	
vyrážím	do	hor.	Už	ne	do	Francie,	Itálie	a	Rakouska,	ale		
kde	je	to	nejblíž	a	moje	staré	auto	tam	dojede.	Nejčastěji	
do	Hluboček	nebo	do	Karlova	pod	Pradědem.	Ten	čvrtek	
bylo	 sice	 pošmourno,	 ale	 do	 Hluboček	 to	 není	 daleko	 
a	 já	 jako	přesosmdesátník	 tam	mám	skipas	na	2	hod	 jen	
za	stovku.	Přijíždím	k	Hlubočkám	a	začíná	pršet,	venku	
jsou	minus	čtyři.	Nezastavuji	a	 jedu	dál	do	Hrubé	vody,	
kde	 je	krásný	areál	 se	 sjezdovkou	přes	 tisíc	metrů	dlou- 
hou.	Už	neprší,	ale	je	mlha.	Na	čtyřsedačce	jezdí	asi	čtyři	
páry.	Zeptal	jsem	se	jednoho	z	nich,	jestli	to	jde	a	on	řekl,	
že	opatrně	ano.	Řekl	 jsem	proto	ženě.	 ať	koupí	 skipasy,	
že	 to	zkusíme	 také.	Když	 jsme	šli	už	převlečení	od	auta	
s	 lyžemi,	 potkali	 jsme	mladíka,	 který	 se	 už	vracel	 a	 ten	
nás	upozornil,	že	je	tam	po	dešti	led,	ať	dáváme	pozor.	Já	
pozor	dával,	ale	když		mi	uprostřed	svahu	na	ledu	uklouzly	
lyže,	sunul	jsem	si	to	hlavou	dolů	z	prudkého	kopce.	Jedna	
lyže	 zůstala	 vyvrácená,	 ale	 nevypla	 .Uvědomil	 jsem	 si,	
že	od	předloňska,	kdy	mne	v	italské	Moeně	srazil	v	mlze	
klučina	 a	 já	 utrpěl	 zlomeninu	obou	křídel	 křížové	kosti,	
jsem	dosud	lyže	nenechal	seřídit.	Byly	od	Itálie	seřízeny	
napevno,	protože	s	ženou	 jezdíme	razantně	a	už	několik	
let	 jsme	nespadli,	 tedy	pokud	nás	někdo	v	mlze	nesrazí.	
A	teď	tu	ležím	na	ledové	plotně	a	přemýšlím,	jak	správce	
toho	 areálu	 bude	 zuřit,	 že	musí	 vytáhnout	 sněžný	 skůtr,	

Hynkov očima rodáků a pamětníků

	 Všechno	jednou	končí,	a	tak	pomalu	končí	i	náš	seriál	
rozhovorů	 s	 lidmi,	 kteří	 se	 chtěli	 podělit	 o	 své	 dětství	 
a	život	spojený	s	Hynkovem.	V	dalších	řádcích	přinášíme	
předposlední	 rozhovor,	 a	 to	 s	 člověkem,	 který	 nejen	
jménem,	 ale	 i	 znalostmi	 může	 být	 z	 fleku	 hejtmanem	
Hynkova.	Jedná	se	o	Stanislava	Hejtmana	😊,	hynkováka	
tělem	i	duší,	a	i	jemu	jsme	položili	naše	všetečné	otázky.	
Pane Hejtmane, co pro Vás znamená nebo co Vás první 
napadne, když se řekne Hynkov?
No,	 hned	na	 začátku	 se	 přiznám,	 že	 nejsem	čistokrevný	
rodák,	na	Hynkov	jsem	se	přistěhoval	z	nedalekých	Mezic.	
Maminka	je	samozřejmě	rodačka	z	Hynkova,	ale	otec	po- 
cházel	z	Mezic,	a	tak	jsem	se	prvních	7	let	pohyboval	v	ne- 
dalekých	Mezicích	😊.	Bydleli	 jsme	tam	vedle	místního	
obchodu.	Otec	mi	zemřel,	když	mi	byly	4	roky	a	po	jeho	
smrti	 jsme	 se	 odstěhovali	 na	 Hynkov.	 V	 pololetí	 druhé	
třídy,	 jsem	 tedy	 nastoupil	 do	 obecné	 školy	 na	Hynkově	 
a	v	tomto	krásném	koutu	naší	země	už	zůstal.	Takže,	když	
se	řekne	„Hynkov“,		je	to	pro	mě	velmi	srdcová	záležitost	
a	v	podstatě	celý	život.	
Otázka č.2 Jaká byla Vaše dětská léta na Hynkově?
	 Dětská	léta	na	Hynkově,	no	to	pro	mě	byly,	jak	jsem	
říkal	 výše,	 roky	 od	 mých	 sedmi	 let.	 Po	 nastěhování	
do	 nového	 prostředí	 nebyl	 pro	 mě	 problém	 se	 hned	
skamarádit	 s	 místními	 dětmi	 a	 něco	 vymýšlet,	 většinou	
lumpárny	😊.	Širší	parta	čítala	něco	okolo	30	děcek	a	v	
podstatě	odpovídala	školní	třídě.	Přiznám	se,	že	již	v	pěti	
letech	jsme	zkoušeli	kouřit,	když	jsme	v	Mezicích,	občas	
„potáhli“	partyzánky	😊.	Les	a	voda	byl	náš	životní	prostor	
a	 každé	odpoledne	 jsme	hráli	 dětské	hry,	 stavěli	 bunkry	 
a	samozřejmě	vymýšleli	lumpárny	a	pokud	někdo	tvrdí,	že	
ne,	tak	si	špatně	pamatuje	😊.	Jo,	tvoření	lumpáren	jsem	
měl	 v	 krvi	 a	 také	 jsem	 většinu	 „průserů“	 odskákal.	 Byl	
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jsem	prostě,	jak	se	dnes	řekne	„rebel“.	V	létě	jsme	užívali	
do	sytosti	vody	a	lesa	a	také	rybaření	nebo	spíše	pytlačení,	
měli	 jsme	 pramičku	 a	 nebyl	 problém	 dojet	 až	 na	 Střeň.	
Tenkrát	jsme	bydleli	naproti	kulturáku	a	u	domu	byl	náhon	
a	tam	jsme	měli	naši	loďku	přivázanou.	Přiznám	se,	že	ani	
nevím,	kde	jsme	k	té	loďce	přišli,	ale	důležité	je,	že	byla	
😊.	Na	pramičku	se	vešlo	až	osm	námořníků,	zvláště	pak	
naše	vodní	 elita,	 oba	Peřinové,	Zdeněk	Malý,	 já,	Honza	
Stráněl	 i	 to	 bylo	 zdravé	 jádro,	 které	 vládlo	 tehdejšímu	
Hynkovu.	Chytali	jsme	žáby,	užovky,	dneska	se	každý	bojí	
něco	takového	chytit	do	ruky	a	my	je	tehdy	úplně	normálně	
lovili.	 Taky	 si	 pamatuji,	 jak	 jsme	 do	 děravých	 beček	
chytali	karasy,	od	toho	počínání	nám	tak	říkají	v	okolních	
vesnicích.	V	zimě	 to	byl	 rybník,	kde	 se	od	 listopadu	do	
března	 se	 vždy	 bruslilo.	 Zimy	 tehdy	 byl	 opravdu	 velké	
a	 bohaté	 na	 sníh.	Rybník,	 na	kterém	 se	bruslilo,	 vlastně	
vznikl	 těžbou	hlíny	na	budování	hráze	řeky	Moravy.	Od	
něho	vedly	koleje,	po	kterých	 jezdil	malý	vláček,	 stejný	
jak	 v	 dolech,	 který	 převážel	 těženou	 hlínu.	 Hloubka	
rybníka	 nebyla	 moc	 veliká,	 odhaduji	 maximálně	 metr	 
a	půl	či	dva.	Později	si	pamatuji,	že	jsme	chodili	na	brigády	
do	místní	Zeleniny,	kde	jsme	pomáhali	jako	závozníci	na	
„Roburech“	(nákladní	automobil	z	východního	Německa)	
se	 zeleninou	 a	 jezdili	 do	 města	 překládat	 na	 vagóny.	
Vždy	nám	něco	zůstalo	bokem😊,	meloun,	pomeranč,	na	
tehdejší	dobu	velká	vzácnost.
Otázka č.3 Vaše vzpomínky na školní léta?
	 Jak	 jsem	 říkal,	 do	 základní	 školy	 na	 Hynkově	 jsem	
začal	 chodil	 v	 polovině	druhé	 třídy	 a	 učil	 nás	 řídící	 a	 v	
podstatě	 náš	 vychovatel	Merta.	Ve	 třídě	 nás	 bylo	 okolo	
třiceti.	Škola	většinou	končila	kolem	11.	hodiny	dopolední,	
a	tak	jsme	měli	celé	odpoledne	pro	sebe.	Vzpomínám	si,	že	
řídící	Merta	měl	oči	všude.	Jednou	přišel	do	třídy	a	povídá,	
kdo	včera	kouřil	za	kravínem	ať	stoupne.	No	stoupla	celá	
třída,	od	prváků	po	páťáky,	pouze	jeden,	který	se	bál,	zůstal	
sedět.	Kdo	Vás	to	naučil,	ptá	se	Merta,	no	nezbývalo	než	
přiznat	a	hned	jsem	šel	ke	katedře.	Rákoska	měla	potrestat	
viníka,	nicméně	úhybný	manévr	viníka	způsobil,	že	řídící	
Merta	spadl,	a	o	to	to	bylo	pak	horší	😊.	Merta	byl	důstojník	
v	záloze	a	občas	chodil	na	cvičení,	v	tom	okamžiku	to	byl	
pro	nás	rej.	Zastupovala	ho	nějaká	učitelka	Vymětalová	se	
Skrbeně	a	ta	nás	evidentně	nezvládala	a	my	jsme	toho	řádně	
využívali.	Pomatuji	si,	že	jednou	nás	poslala,	když	jsme	se	
učili	o	čápovi,	na	„hůru“	pro	model	tohoto	živočicha.	No,	
my	jsme	samozřejmě	rádi	šli	a	na	hůře	jsme	byli	nejméně	
půl	hodiny	a	řádně	jsme	ochutnali	plody	ze	školní	zahrady	
😊.	Taky	 si	vzpomínám,	že	každý	kluk	musel	mít	prak,	
bez	toho	nemohl	existovat.	No,	jednou	jsme	se	vypravili	
do	 lesa	a	„vymákl“	nás	polesný	Kučera,	který	měl	vždy	
volně	puštěného	psa.	Takže,	jak	jsme	viděli	psa,	bylo	zle	 
a	rychle	jsme	se	vždy	klidili	do	úkrytu.	Přesto	nás	načapal	 
a	nechal	vyhlásit	rozhlasem:	„zítra	v	13:00	donesou	všichni	
ke	 škole	 praky“.	 Tehdy	 měly	 naše	 top	 praky	 „letecké	
gumy“,	 a	 to	 samozřejmě	nikdo	nechtěl	obětovat,	 jelikož	
to	byla	věc	poměrně	nedostupná,	takže	každý	rychle	měnil	
za	gumu	zavařovací	a	odevzdal	prak	s	oranžovou	gumou	 
a	jelo	se	vesele	dál	😊.	Učitel	Merta	moc	dobře	věděl,	co	
má	ve	třídě,	a	tak	občas	pozoroval	z	okénka	vikýře	školy,	

kdo	kde	například	vybírá	vajíčka	ptákům	a	hned	 ráno	si	
to	vždy	 s	námi	vyřídil.	Pamatuji	 si	 také,	 jak	 jsme	občas	
chodili	 do	místní	 trafiky,	dnes	naproti	Misky	a	kupovali	
Astry	 za	 2	 Kč	 pro	 rybáře	😊.	 Paní	 byla	 ráda,	 že	 něco	
prodala	a	nikdo	nic	neřešil.	Co	se	týče	děvčat,	tak	ty	moc	
do	 party	 nepronikly,	 nicméně	 našly	 se	 v	 ní	 také,	 sestra	
Slávka	 Utíkala,	 Jiřina	 Koudelná,	 Haflantová,	 Elnerová.	 
S	nimi	jsme	hráli	u	kapličky,	vybíjenou,	floky	a	jiné	hry.	 
Jo,	tehdy	to	šlo,	projelo	jedno	auto	denně.	Je	pravda,	že	by	
se	snad	dala	i	napsat	knížka	o	našich	mladistvých	prohřeš- 
cích,	opravdu	je	na	co	vzpomínat.	Ještě	jedna	historka,	jako	
kluci	jsme	jeli	s	dvoukolákem	stanovat	ke	Kenické	lávce,	
než	 jsme	postavili	 stan,	 tak	syn	řídícího	Merty	střílel	po	
malých	bažantech	a	hajný	ho	„vymákl“.	Takže,	než	začalo	
naše	velké	dobrodružství,	už	 také	 skončilo.	Museli	 jsme	
vše	sbalit	a	ve	čtyři	hodiny	odpoledne	jsme	se	museli	hlásit	
na	Lhotě,	na	hájence.	Já,	Zdenek	Peřina	a	Zdeněk	Malý.		
Na	 hájence	 na	 nás	 čekal	 hajný	 a	 místní	 policajt	 Mirek	
Vymětalů,	 který	 vše	 chápal	 a	 spíše	 to	 vše	 bral	 s	 velkou	
rezervou.	Nicméně	hajný	měl	dlouhý	plamenný	projev	ve	
stylu	„od	čeho	si	myslíte,	že	jsou	tady	ty	gumy	(na	praku)	
popraskaný,	 to	 je	od	olova“.	My	 jsme	 tedy	 tvrdili,	že	 to	
popraskalo	od	 toho,	 jak	 to	schováváme	pod	břeh	a	že	 je	
to	od	mokra….	😊.	Seděli	jsme	tam	do	devíti	hodin,	než	
přijel	starý	Peřina,	vynadal	mu	a	šli	jsme	domů.	
	 Co	se	týče	hanáčtiny,	když	jsme	přešli	do	školy	v	Nák- 
le,	 zpočátku	byl	problém	domluvit	 se.	Ve	 škole	v	Nákle	
a	 Příkazích,	 se	 mluvilo	 spisovněji.	 Je	 to	 způsobeno,	 že	
ve	 škole	v	Nákle	 se	od	první	 třídy	učili	 spisovně	česky,	
ale	my	na	Hynkově	jsme	to	furt	„valili“	hanácky	😊.	Pan	
ředitel	nákelské	školy,	Labounek	(matematika,	rýsování),	
nás	 moc	 neměl	 rád,	 byl	 pedant,	 naštěstí	 nás	 neučil,	 ale	
pamatuji	si,	že	u	něho	prý	musela	být	dlouhá	ostrouhaná	
tužka!	 Vzpomínám	 si,	 že	 když	 nás	 suplovala	 nějaká	
učitelka	a	přišel	tam	pan	ředitel,	že	i	ta	paní	učitelka	byla	
zjevně	 velmi	 nervózní.	 Pamatuji	 si	 také	 na	 pana	 učitele	
Zímu,	který	byl	za	války	v	koncentračním	táboře	a	vždy		
rád	nám	o	tom	povídal.	Také	ve	škole	na	Hynkově	si	ještě	
pamatuji,	 že	 když	 byla	 slavnost,	 a	 teď	 opravdu	 nevím	
jaká,	byl	 z	vikýře	 školy	dolů	natažen	pytel	 a	 tím	mohly	
děti	jezdit	dolů.	Podobnou	atrakci	měli	vždy	„pořadatelé“	
při	kácení	máje	na	Luži,	ale	tam	bylo	lano	a	kladka	místo	
pytle.	A	pokud	se	týká	Luže	(místní	rybník	naproti	mlýnu),	
tak	 ten	 postupně	 zarůstal	 a	 následně	 byl	 zasypáván,	 až	
úplně	zanikl.	Když	už	jsme	u	mlýna,	dříve	sklad	zeleniny,		
vedle	něj	byl	obchod	od	roku	1968.	Před	tím	byl	obchod	
u	Špundů,	který	pocházel	z	Křelova	a	vedle	byla	 trafika	
u	 Šenků.	 Pamatuji	 si,	 že	 panímáma	 z	 trafiky	 kulhala	 na	
nohu.	 Obě	 živnosti	 se	 nacházely	 naproti	 stavení,	 nyní	
Jaryna	Skácelů	zvaného	Miska.	V	obci	byla	také	hospoda,	
dnes	u	Lucerny	neboli	pro	místní	„U	Peča“,	vzpomínám,	
že	původně	hospodu	měl	nějaký	pán	z	Křelova.	O	hospodu	
měli	 zájem	 dva	 místní	 občané	 pan	 Surma	 a	 pan	 Lón	
(místní	řezník),	který	již	měl	dokonce	připraven	materiál	
na	 rekonstrukci	hospody.	Nicméně	zájem	ze	strany	pana	
Surmy	byl	tak	obrovský,	že	jel	osobně	do	Křelova	a	„uke- 
cal“	pána,	aby	mu	tu	hospodu	prodal	a	vlastně	jejich	rod	ji	
vlastní	i	nyní.
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Otázka č.4 Byl jste aktivní ve společenském či sportovním 
životě na Hynkově?
	 Od	 malička	 se	 na	 Hynkově	 sportovalo,	 a	 když	 se	
postavily	„šatny“,	dostalo	to	docela	jiný	rozměr.	Pamatuji,	
že	 když	 se	 stavělo	 zázemí	 (šatny),	 beton	 se	 míchal	
před	 mlýnem,	 protože	 původní	 dřevěný	 mostek,	 nebyl	
uzpůsoben	 na	 převoz	 takové	 velké	 zátěže.	 Při	 stavbě	
šaten	 se	 všechno	 tahalo	 rukama	 nebo	 v	 kolečkách	 či	
dvojkoláku.	Je	pravda,	že	buldozer,	který	srovnával	terén,	
tenkrát	 projel	 brodem	 přes	 rameno	Moravy,	 ale	 to	 byla	
tak	 jediná	 mechanizace,	 která	 stavbu	 ulehčila.	 Později	
se	vybudovaly	nové	piloty	 ručním	bucharem	a	 trošku	se	
most	 vylepšil,	 ale	pořád	 to	byl	 pouze	mostek.	Současný	
most	 je	 postaven	 až	 s	 rekonstrukcí	 mlýna	 a	 nechal	 ho	
postavit	 Petr	Buksa,	 současný	majitel	mlýna.	Na	plácku	
za	 mlýnem	 pokračovaly	 hokejové	 zápasy,	 které	 se	 již	
díky	 klimatickým	 podmínkám	 nedaly	 hrát	 na	 rybníku.	
Mantinely	byly	dřevěné	z	dřevovýroby	ze	Lhoty.	Myslím	
si,	že	poslední	hokejové	utkání	se	hrálo,	tak	před	šesti	lety,	
ale	to	už	přesné	ví	pan	Peřina,	který	o	hokeji	ví	skoro	vše.	
Samozřejmě,	že	již	ne	na	Hynkově.	Já	jsem	hokej	hrál	od	
malička,	 nicméně	 v	 patnácti	 letech	 jsem	 byl	 „ostaršen“	
a	 mohl	 hrát	 za	 muže.	Myslím	 si,	 že	 to	 byla	 slavná	 éra	
hynkovského	 hokeje.	 Dokonce	 jsme	 měli	 týmy	 A	 i	 B.	
Všechny	výjezdy	na	venkovní	utkání	byly	zážitkem	a	pro	
mladší	hráče	odměnou.	Několikrát	jsme	mohli	postoupit,	
ale	vždy	to	bylo	bohužel	o	penězích.	Pomatuji	si	poslední	
možný	 slavný	 postup	 z	 okresu	 do	 kraje,	 kdy	 jsme	 hráli	 
v	Olomouci	proti	Valašskému	Meziřící	 a	porazili	 je	7:3,	 
což	 tehdy	 popravdě	 vůbec	 nikdo	 nečekal.	No	 odveta	 za	
týden	 ve	 Valaškém	 Meziřící,	 byla	 taky	 naší	 záležitostí,	
nicméně	opět	nebyly	„prachy“	a	tak	Valmez	tehdy	vyhrál	
5:3,	 ale	po	druhé	 třetině	 jsme	 ještě	vedli	3:1.	Tenkrát	 to	
hosty	 stálo	 3	 litry	 slivovice😊.	 Pomatuji	 si,	 že	 největší	
derby	bylo	vždy	s	Mezicemi,	a	to	bylo	na	našem	„stadioně“	
vždy	plno.	Číslo	přes	150	diváků	nebylo	neobvyklé.	Taky	
jsem	jeden	čas	dělal	předsedu	spolku	Sokola,	to	si	pamatuji	
jako	 nyní,	 ukecali	 mě,	 jelikož	 to	 nikdo	 nechtěl	 dělat	 
a	tajemníka	mi	dělal	Mirek	Peřinů.	Funkci	jsem	zdědil	po	
předchozím	předsedovi,	Miloslavu	Vočkovi.	Dělal	jsem	to	
cca	10	let.	Taky	si	vzpomínám	na	divadelní	soubor,	to	mi	
bylo	16	let	a	na	sále	bylo	cca	300	lidí.	V	souboru	byla	se	
mnou	i	Růžena	Zatloukalová,	Jiřka	Koudelná.	Přiznám	se,	
že	dříve	lidé	tak	jaksi	měli	k	sobě	blíže.	O	každé	pořádané	
akci	se	vedla	přesná	evidence,	kdo	kde	byl,	a	tak	bylo	vždy	
rozdělování	funkcí	pro	následné	akce,	spravedlivé.	Další	
významnou	akcí,	která	 trvala	22	let	a	Hynkov	pozdvihla	
v	očích	sportovní	veřejnosti	byly	vodácké	závody.	Jména	
jako	Robert	Polert	nebo	Štěpánka	Hilgertová	byla	zárukou	
kvality.	Další	akcí	byly	a	jsou	doposud	ostatky,	které	jsou	
od	roku	1972	a	jejich	prvního	ročníku	jsem	se	nezúčastnil,	
jelikož	jsem	byl	zrovna	na	vojně.	Ostatky	začal	organizovat	
tatínek	 Luboše	 Kadlece	 a	 v	 největší	 slávě	 bylo	 na	 sále	 
i	320	osob.	Pomatuji	si	 ještě	na	noční	 turnaje,	memoriál	
Mirka	Malého,	který	umřel	v	53	letech.	Z	počátku	velmi	
kvalitní	 mače,	 postupně	 však	 upadající.	 Samozřejmě	
pamatuji	zábavy	u	Jelena,	které	však,	dle	mého	s	chovem	
bažantů	v	okolí	skončily.	Prostě	bažanti	nesli	více,	hlavně	

politicky.	Akce	spojené	s	bažanty	byly	především	„hony“,		
kdy	 nebyl	 problém	 zastřelit	 5000	 bažantů.	 Jezdili	 sem	
samí	 potentáti	 v	 čele	 s	 Milošem	 Jakešem,	 Bohuslavem	
Chňoupkem	 a	 Lubomírem	 Štrougalem.	 Jezdili	 sem	 
i	Francouzi	a	Američani,	prostě	dolary	byly	silná	komodita	
😊.	 Dokonce	 bylo	 i	 pojízdné	 občerstvení,	 auto	 Trabant	
kombi,	Vincence,	 hospodského	 ze	Lhoty.	Pomocníků	na	
honech	bylo	vždy	 tak	okolo	30	 a	většinou	 to	byly	kluci	 
a	holky	z	okolí.	Další	sportovně-kulturní	akcí	bylo	několik	
výletů	do	 sklípků,	 ale	 to	 si	moc	nepamatuji😊.	Vím,	 že	
lokalita	 byla	 několikrát	 jihomoravské	 obce	 Hrušky.	 Je	
pravda,	 že	 spolková	 činnost	 byla	 rozmanitá	 a	 v	 té	 době	
to	i	lidi	bavilo,	jelikož	nebylo	co	jiného	moc	dělat.	Teď	si	
vzpomínám,	že	se	 ještě	v	Hliníku	se	hrál	často	volejbal,	 
a	to	skoro	denně;	člověk	musel	čekat,	až	se	uvolní	místo	 
a	starší	se	„zadéchaji“.	No,	starší,	20	let	jim	bylo	😊.	
Otázka č.5 Nejvýraznější vzpomínka v souvislosti  
s Hynkovem?
	 Jednoznačně	moje	svatba,	kdy	jsme	museli	pacifikovat	
jednoho	 z	 rodiny	 a	 poměrně	 dlouho	 to	 trvalo,	 jelikož	
dotyčný	 poměrně	 silný	 a	 pomohl	 nám	 ho	 zkrotit	 náš	
příbuzný,	který	byl	zápasník.	Ale	vše	dopadlo	dobře,	oženil	
jsem	 se	😊.	 Významnou	 vzpomínkou	 jsou	 i	 hokejové	
mače.	A	proč	jsem	zůstal	na	Hynkově,	je	tu	dobře	a	kdo	tu	
jednou	zapustí	kořeny,	těžko	se	přesazuje.	
Otázka č.6 Co byste změnil, kdybyste měl možnost na 
Hynkově?
	 Samostatnost	 Hynkova,	 to,	 aby	 byl	 „Hynkov“	
samostatná	 obec.	 Je	 pravda,	 že	 od	 roku	 1953	 máme	
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kanalizaci,	máme	také	jako	jedna	z	prvních	obcí	vodovod.	
Můj	 dědeček,	 Kvapil,	 zde	 dělal	 starostu	 do	 roku	 1956.	
Bohužel	 trend	 je	 nyní	 spíše	 opačný,	 slučovat.	 Ale	 to,	
co	bych	uvítal,	 je	přeprava	dětí	do	školy,	 tohle	 se	nikdy	
nepodařilo	 uspokojivě	 prosadit.	 Stačilo	 by,	 aby	 autobus	
zajížděl	dvakrát	denně	do	Nákla	a	bylo	by	to	super.	Dalším	
tématem	k	diskusi	je	územní	plán,	který	posunuje	zbytečně	
točnu	autobusu	do	centra	obce.
Otázka č.7 Co byste chtěl vzkázat mladým lidem?
	 Co	 bych	 vzkázal?	 Zkuste	 odložit	moderní	 technické	
prostředky	 (mobily,	 počítače	 aj.)	 a	 začněte	 žít	 pro	 obec,	
věnujte	 se	 sportu.	 Protože	 bez	 Vás,	 bez	 Vašeho	 zájmu,	
skončí	 Sokol,	 Hasiči	 a	 společenský	 život	 v	 obci	 vůbec.	
Přiznám	se,	že	se	toho	trošku	bojím.	
Rozhovor provedl a pro historii zaznamenal Martin Pejzl

MYSLIVECKÝ SPOLEK

Vážení	spoluobčané.
	 V	měsíci	únoru	můžeme	pozorovat	honcování	zajíců,	
neboli	zaječí	námluvy.	I	několik	zajíců	samců	pronásleduje	
zaječku,	která	pak	v	březnu	rodí	svá	mláďata.	Je	to	první	
vrh	v	roce,	zaječka	pak	může	zabřeznout	ještě	třikrát	během	
jednoho	 roku.	 Končí	 kaňkování	 lišek.	 V	 únoru	 odlétají	
havrani,	 vracejí	 se	 do	 svých	 severských	 letních	 sídel.	
Naopak	 se	 k	 nám	 vrací	 skřivan	 polní,	 kterého	 můžeme	
dobře	 pozorovat	 právě	v	 jarních	měsících,	 kdy	ve	velké	
výšce,	kde	ho	není	skoro	vidět,	štěbetá	svou	namlouvací	
píseň.	Koncem	února	již	můžeme	v	přírodě	potkat	jezevce,	
který	nejhorší	měsíce	roku	přečkal	zimním	spánkem.	Po	
zimě	 je	 velmi	 pohublý,	 tukové	 zásoby	 spotřeboval	 ve	
spánku,	a	tak	jeho	první	starostí	je	najít	si	něco	k	snědku.	
	 Začátkem	 měsíce	 března	 odlétá	 do	 Severských	
hnízdišť	 jeden	 z	 našich	 zimních	 návštěvníků,	 a	 to	 káně	
rousná.	Rozdíl	mezi	ní	a	naší	domácí	kání	je,	mimo	jiné,	
v	 opeření,	 které	 káni	 rousné	 sahá	 až	 na	 pařáty,	 takže	 je	
má	často	„urousané“,	podle	čehož	dostala	 i	 své	druhové	
jméno.	Březen	 je	 také	měsícem	 lovu	 beze	 zbraní,	 jeleni	
totiž	shazují	své	paroží	a	myslivci	v	jelenářských	oblastech	
tyto	shozy	hledají.	Radost	z	takového	úlovku	je	pak	velká.	
Na	hledání	shozů	se	dá	vycvičit	i	lovecký	pes,	který	je	pak	
velkým	 pomocníkem.	V	 půlce	 března	 začíná	 kaňkování	
(doba	páření)	psíka	mývalovitého,	což	je,	podle	legislativy,	
invazivní	 druh,	 který	 do	 naší	 přírody	 nepatří.	 Začal	 se	

„Jsem v kurzu“ 
- dotované vzdělávací kurzy

	 Rádi	byste	 zlepšili	 své	digitální	 dovednosti	 a	 zvýšili	
tak	 své	 kompetence	 pro	 svou	 práci	 i	 osobní	 život	 nebo	
snadněji	získali	nové	pracovní	příležitosti?	
	 Pak	můžete	využít	finanční	příspěvek	v	rámci	projektu	
Ministerstva	práce	a	sociálních	věcí	„Jsem	v	kurzu“,	jehož	
cílem	je	zvýšení	znalostí	v	oblasti	digitálních	dovedností.	

Kdo může příspěvek na kurz získat: 
zaměstnanci,	 podnikatelé,	 studenti,	 rodiče	na	 rodičovské	
dovolené	nebo	uchazeči	o	zaměstnání	
Jak můžete o příspěvek žádat: 
registrací	 do	 evidence	Úřadu	 práce	ČR	 (po	 absolvování	
kurzu	můžete	být	z	evidence	ÚP	opět	vyřazeni)
Jaká je výše příspěvku:	až	50	000	Kč	v	průběhu	3	let
V	případě	rekvalifikačních	kurzů	může	Úřad	práce	uhradit	
až	 100	 %.	 V	 případě	 vzdělávacího	 kurzu	 je	 stanovena	
minimální	povinná	spoluúčast	ve	výši	18	%	celkové	ceny	
kurzu,	kterou	si	musí	účastník	uhradit	sám.

	 Jedním	 z	 kurzů,	 který	 lze	 absolvovat	 je	 akreditova- 
ný	rekvalifikační	kurz	Digitální gramotnost,	plně	hrazený	
z	 ÚP	 ČR.	 Nabízí	 ho	 společnost	 EDUKOL	 vzdělávací	
a	 poradenské	 sdružení	 s.r.o.	 a	 úspěšně	 jej	 absolvovaly	
sociální	pracovnice	obce	v	prosinci	2024	a	v	lednu	2025.	
	 Kurz	 probíhá	 on-line	 formou.	 Rozsah	 kurzu	 je	 25	 
(19	 +	 6)	 vyučovacích	 hodin	 a	 výuka	 probíhá	 v	 šesti	
obsahových	blocích.
•	 Přínosy	a	rizika	digitálních	technologií
•	 Komunikace	s	úřady,	e-Občanka,	Elektronický	podpis
•	 Portál	občana,	Datová	schránka,	Czech	POINT

•	 Internetové	bankovnictví
•	 Umělá	inteligence	pro	práci	i	volný	čas
•	 Kyberbezpečnost,	bezpečné	chování	na	internetu

Aktuální termíny kurzu: 
•	 17.,	18.	a	20.	března	2025
	 Rádi	byste	nabídku	dotovaného	vzdělávání	využili	 a	
zajímají	vás	podrobnější	 informace?	Můžete	kontaktovat	
sociální	pracovnice	obce	Michaelu	Kotěšovskou	(tel.	601	
333	080)	a	Miroslavu	Koutskou	(tel.	774	043	575).	
Informace	naleznete	také	zde:	
https://www.mpsv.cz/jsem-v-kurzu
https://edukol.g6.cz/digitalnigramotnost
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rozšiřovat	asi	před	10	lety	z	východních	zemí	a	dá	se	říct,	
že	u	nás	zdomácněl.	Bohužel	pro	naši	přírodu,	protože	psík	
mývalovitý	nemá	přirozeného	nepřítele,	a	 tak	musí,	 jako	
jeho	predátor,	nastoupit	člověk,	myslivec.	V	druhé	půlce	
března	 začínají	 na	 vodních	 plochách	 hnízdit	 husa	 velká	 
a	kachna	březňačka.	V	naší	honitbě	nyní	dbáme	především	
o	klid	pro	zvěř.	Koncem	měsíce	března	již	není	vyloženě	
nutné	předkládat	zvěři	krmivo	do	krmelců,	zvěř	se	paství	
na	mladých	zelených	 travinách	nebo	obilninách	a	 řepce.	
Bachyně	začaly	metat	selata	a	některé,	které	si	pospíšily,	je	
již	vodí	s	sebou	za	potravou.	Divočák	a	bachyně	je	jediná	
zvěř	 v	 našich	 honitbách,	 která	 je	 schopná	 postavit	 se	
člověku	na	odpor.	Ostatní	zvěř	se	většinou	snaží	z	dosahu	
člověka	uniknout,	ne	 tak	divočák.	Proto	 se	v	 souvislosti	 
s	divočáky	mluví	často	o	„rytířích	našich	lesů.“	Při	setkání	
s	 bachyní	 a	 selaty	 je	 potřeba	 zachovat	 chladnou	 hlavu;		
i	 bachyně	 si	 je	 vědoma,	 že	 jí	 člověk	může	 ublížit.	 Spíš	
se	 snaží	 nahánět	 hrůzu	 zježenými	 štětinami,	 funěním	 
a	pobíháním	v	kruhu	okolo	protivníka.	Tento	čas,	který	se	
zdá	být	nekonečný,	pak	využijí	selata,	aby	se	vzdálila	do	
bezpečí,	bachyně	pak	za	nimi	odbíhá	také.		
Nyní	k	našemu	mysliveckému	spolku:
	 Během	 měsíce	 února	 se	 náš	 Myslivecký	 spolek	
připravuje	 na	 výroční	 členskou	 schůzi,	 která	 probíhá	
tradičně	 začátkem	 března,	 letos	 proběhne	 8.3.2025.	 Na	
schůzi	 se	 hodnotí	 hospodaření	 za	 uplynulý	 rok,	 a	 to	 jak	
po	 stránce	 myslivecké,	 tak	 i	 finanční,	 reviduje	 se	 také	
majetek.	Předseda	a	myslivecký	finanční	hospodář	ve	své	
zprávě	 bilancují	 uplynulý	 rok.	Dále	 výbor	 předkládá	 ke	
schválení	plán	činnosti	a	finanční	rozpočet	na	následující	
rok	2025.	Letošní	rok	je	zároveň	rokem	volebním.	Jelikož	
jsou	 tyto	 funkce	 ve	 výboru	 MS	 dobrovolné	 a	 mnohdy	
na	 úkor	 svého	 volného	 času,	 	 hledají	 se	 noví	 členové	
výboru	ztěžka.	Nicméně	k	obnově	je	zapotřebí	si	vychovat	
postupně	z	členské	základny	nové	adepty	do	těchto	funkcí.	
V	minulém	 volebním	 období	 pracoval	 pětičlenný	 výbor	 
v	tomto	složení:			
	 Předseda	 pan	 Zdeněk	 Čapka,	 místopředseda	 pan	
Tomáš	Veverka,	myslivecký	 hospodář	 pan	 Ivo	 Lakomý,	
finanční	 hospodář	 pan	Václav	Klimeš	 a	 jednatelem	MS	
je	pan	Martin	Peřina.	Dále	kontrolní	komise	pracovala	ve	
složení	 předseda	 Ing.	Arnošt	Malenovský	 a	dva	 členové	
KK	 pánové	 Ivo	 Špunda	 a	 Petr	 Vaca.	 Správcem	 našeho	
mysliveckého	domu	je	pan	Pavel	Maier.		
	 Členská	 základna	 do	 konce	 roku	 2024	 čítá	 25	 členů	
MS.	 V	 roce	 2024	 jsme	 na	 roční	 zkušební	 lhůtu	 přijali	
myslivce	 pana	 Lakomého	 Ivoše	ml.	Od	 letošního	 února	
nastoupil	do	kurzu	v	budově	OMS	Olomouc	náš	adept	na	
myslivce,	pan	Václav	Kocourek,	kterého	bude	připravovat	
ke	 zkouškám	z	myslivosti	 náš	myslivecký	hospodář	 Ivo	
Lakomý.	Po	zkouškách	a	získání	loveckého	lístku,	a	hlavně	
zbrojního	 průkazu,	 včetně	 pojištění,	 budeme	 na	 členské	
schůzi	 hlasovat	 o	 jeho	 přijetí	 do	 našeho	 mysliveckého	
spolku.	 Během	 posledních	 čtyř	 roků	 bylo	 přijato	 
5	 nových	myslivců.	 Co	 se	 týče	 jubilantů	 v	 dubnu	 2024	
jsme	 společně	 oslavili	 osmdesátiny	 Honzy	 Lakomého.		
V	 letošním	 roce	 budeme	 slavit	 kulatiny	 80	 roků	 našeho	
bývalého	dlouholetého	mysliveckého	hospodáře	myslivce	

Miloše	 Reichstädtera.	 Šedesátiny	 myslivce	 Ivo	 Špundy	
a	 šedesát	 pět	 roků	měl	 v	 lednu	myslivec	Květoš	 Přidal.	
Co	se	týče	našich	kulturních	akcí,	uspořádali	jsme	druhou	
sobotu	v	lednu	tradiční	myslivecký	bál.	Z	naší	strany	bylo	
vše	standartně	zajištěno,	kapela,	trubači,	slavnostní	nástup	
k	výřadu	ulovené	zvěře	(převážně	v	naší	honitbě).	V	tom- 
bole	bylo	(125	cen)	a	o	půlnoční	přestávce	se	losovalo	do	
prvních	tří	cen	zajíc,	srna	a	divoké	prase.	V	letošním	roce	
jsme	jako	poděkování	za	účast	na	našem	bále	vylosovali	
pět	 šťastných	výherců	na	vstupenky,	kde	byly	od	našich	
sponzorů	 hodnotné	 ceny,	 např.	 kávovar,	 celý	 kus	 dančí	
zvěře,	dárkový	balík	v	hodnotě	2500	korun.		Na	lednové	
členské	schůzi	hodnotil	bál	místopředseda	jako	vydařený,	
z	 řad	účastníků	 jsme	zaznamenali	připomínky	na	kapelu	
„Esmeralda“,	která	přijela	v	provizorním	složení	a	nebylo	
to,	jak	se	patří.		Bude	asi	zapotřebí	změny	a	poohlédnout	
se	 po	 jiné	 kapele.	 Možná	 se	 to	 projeví	 i	 na	 klesající	
návštěvnosti.	 Co	 nás	 dále	 v	 nebližší	 době	 čeká	 a	 rádi	
bychom	Vás	na	tyto	akce	pozvali?		Ve	čtvrtek	20.	března	
až	 do	 soboty	 22.	 března	 2025	 vždy	 od	 10:00	 do	 18:00	
bude	 na	 velkém	 sále	Rolnické	 záložny	 probíhat	 výstava	
trofejí.	Akci	pořádá	Okresní	myslivecká	jednota	Olomouc	
za	spolupráce	našeho	spolku.	Jelikož	stále	není	hostinský,	
mysliveckou	kuchyni	a	obsluhu	restaurace	v	tyto	dny	a	ho- 
diny	budeme	zajišťovat	my.	Jeden	měsíc	máme	relativně	
klid	 a	 hned	 začátkem	 dalšího	měsíce,	 	 konkrétně	 10.	 5.	
2025	 zahajujeme	 střelby	 o	 pohár	 předsedy	MS	 Příkazy	
na	naší	střelnici	„Safari“.	Dne	26.	července	2025	se	opět	
uvidíme	 na	 střelnici,	 kde	 proběhnou	 střelby	 o	 putovní	
pohár	 firmy	 „Olstroj“	 Olomouc.	 Další	 společenské	
akce	 budeme	 publikovat	 na	 našich	 stránkách	 Myslivci	
Příkazy.cz	 a	 prostřednictvím	 rozhlasu	OÚ	Příkazy	 a	 os- 
tatních.	Věřím	já	i	celý	náš	myslivecký	spolek,	že	na	nás	
nezanevřete	a	svojí	účastí	nás	podpoříte,		aby	naše	snaha	
nevyšla	 vniveč.	 Na	 závěr	 mi	 dovolte	 poděkovat	 našim	
manželkám,	příznivkyním	a	příznivcům	myslivosti,	všem	
sponzorům,	 radě	 obce	 Příkazy,	 ZD	 Unčovice	 a	 dalším,	
kteří	 nás	 podpořili	 v	minulém	 roce	 a	 věřím	v	 další	 naši	
spolupráci	a	vzájemnou	pomoc	i	nadále.	

VK

PLÁN  AKCÍ
NA  BŘEZEN  A  DUBEN

BŘEZEN
		1.	3.	(so)	 Výstava	fotografií	Hynkov
		8.	3.		(so)	 Taneční	večer			-	Hynkov
		9.	3.	(ne)	 Dětský	maškarní	karneval		-	Hynkov	
15.	3.	(so)	 Josefovská	ochutnávka	vín
20.	3.	(čt)	 Den	otevřených	dveří	ve	škole		Jarní	dílničky
20.	3.	-	22.3.	(čt-so)	Výstava	loveckých	trofejí
28.	3.	(pá)	 Noc	s	Andersenem
 
DUBEN 
		6.	4.	(ne)	 Vynášení	Smrtky	-	vítání	jara
19.	4.	(so)	 Hanácké	 Velikonoce	 v	 Hanáckém	 muzeu	 
	 	 v	přírodě
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Muži – „A“ okresní přebor OFS Olomouc
So 22.3. 12:30 Příkazy - Lutín
So 29.3. 15:00 Lužice	-	Příkazy
Ne 30.3.
So 5.4. 13:00 Příkazy - Pňovice
So 12.4. 15:30 OL/Chomoutov	-	Příkazy
Ne 13.4.
So 19.4.
Ne 20.4. 16:00 Příkazy - Mostkovice
So 26.4. 13:30 Příkazy - Doloplazy
So 3.5.
Ne 4.5. 16:30 Velký	Týnec	-	Příkazy
ČTV 8.5.
So 10.5.
Ne 11.5. 14:00 Příkazy - Protivanov
So 17.5.
Ne 18.5. 17:00 Vícov	-	Příkazy
So 24.5. 14:00 Příkazy - Haňovice
So 30.5.
Ne 1.6. 17:00 Slatinice	-	Příkazy
So 7.6. 14:00 Příkazy - Olšany u PV
So 14.6.
Ne 15.6. 10:00 Černovír	-	Příkazy
So 21.6.
Ne 22.6.

ROZPIS  FOTBALOVÝCH  UTKÁNÍ TJ SOKOL PŘÍKAZY, z.s. - JARO 2025

Muži – „B“ - III. tř. - 9. liga
So 22.3. 15:00 Příkazy - Těšetice
So 29.3.
Ne 30.3. 15:00 Sigma	Hodolany	„B“	-	Příkazy
So 5.4. 15:30 Příkazy - N.Hrad./Troubelice
So 12.4.
Ne 13.4. 15:30 Příkazy - SK Šumvald
So 19.4. 16:00 Nedvězí	-	Příkazy
Ne 20.4.
So 26.4. 16:00 Příkazy - Hr. Petrovice
So 3.5. 16:30 Huzová	-	Příkazy
Ne 4.5.
ČTV 8.5. 16:30 Příkazy - Mladějovice
So 10.5.
Ne 11.5. 16:30 Příkazy - Králová
So 17.5. 17:00 FK	Štarnov	-	Příkazy
Ne 18.5.
So 24.5. 16:30 Příkazy - FK Slavonín „B“
So 30.5. VOLNO
Ne 1.6.
So 7.6. 16:30 Příkazy - Hnojice
So 14.6. 17:00 FK	Nemilany	-	Příkazy
Ne 15.6.
So 21.6.
Ne 22.6. 14:30 Mladeč	-	Příkazy

Mladší žáci  sk. B
So 22.3.
So 29.3.
Ne 30.3.
So 5.4.
So 12.4. 13:30 Přáslavice	-	Příkazy
Ne 13.4.
So 19.4.
Ne 20.4. 9:30 Drahanovice	-	Příkazy
So 26.4. 11:30 Příkazy - Babice
So 3.5.
Ne 4.5. 13:00 Nové	Sady	„B“	-	Příkazy
ČTV 8.5.
So 10.5.
Ne 11.5. 12:00 Příkazy - Náměšť na Hané
So 17.5. VOLNO
Ne 18.5.
So 24.5. 12:00 Příkazy - Šumvald
So 30.5.
Ne 1.6. 11:30 Štěpánov	-	Příkazy
So 7.6. 12:00 Příkazy - Dub n. Moravou „B“
So 14.6.
Ne 15.6. 12:00 Mladeč	-	Příkazy
So 21.6. 12:00 Příkazy - Kožušany
Ne 22.6.

8. - 18. 3.
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31. 3. - 20. 4.

5. - 6. 4.

31. 5.

7. 6.

6. 9.

31. 10.

29. 11. - 30. 12.

Olomoucký tvarůžkový festival

Putování za loštickým tvarůžkem

Loštické slavnosti

Den otevřených dveří

Noc v muzeu

Advent v muzeu

Jarňáky hravě 

Velikonoce v muzeu 

Palackého 2, Loštice
www.tvaruzky.cz
awmuzeum@tvaruzky.cz
+420 583 401 217
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Výsledky Tříkrálové sbírky 2025 v jednotlivých obcích 
Tříkrálová sbírka proběhla v 59 místech našeho regionu: 

Litovel 142 929 Kozov, Blážov, Kadeřín, Svojanov 9 436 
Chořelice 13 428 Kovářov 2 813 
Nasobůrky 15 772 Podolí 6 210 
Víska 4 505 Olešnice 5 673 
Tři Dvory 10 686 Jeřmaň 4 440 
Rozvadovice 8 125 Doly, Bezděkov 6 300 
Unčovice 13 827 Náklo 35 073 
Březové 6 361 Mezice 12 389 
Myslechovice 15 956 Lhota n. M. 5 572 
Savín 5 971 Skrbeň 43 303 
Nová Ves 10 915 Příkazy 40 937 
Červenka 59 580 Hynkov 10 826 
Pňovice 11 470 Dubčany 13 729 
Střeň 6 240 Loučka 13 719 
Mladeč 14 503 Vilémov 19 700 
Bílá Lhota, Pateřín 7 545 Olbramice 10 111 
Hradečná 8 831 Bílsko 11 816 
Měník 4 795 Haňovice 16 599 
Řimice 12 779 Kluzov 4 300 
Hrabí 7 140 Cholina 20 124 
Měrotín 14 655 Senice 60 020 
Slavětín 8 470 Cakov 8 185 
Senička 14 488 Odrlice 11 520 
Náměšť 91 591 Luká 20 275 
Loučany 33 920 Veselíčko 4 910 
Bouzov 24 769 Javoříčko 7 706 
Hvozdečko 5 140 Ješov 7 890 

Celkem bylo vykoledováno: 987. 967,- Kč 
Sbírka probíhá také online a lze do ní ještě přispívat na www.trikralovasbirka.cz, zadáním poštovního 
směrovacího čísla vaší obce a potvrzením zvoleného příjemce daru – Charity Šternberk (výtěžek bude 
následně rozdělen jednotlivým střediskům: Šternberk, Litovel a Uničov).  
Darovaná částka v hotovosti byla po rozpečetění a přepočítání pokladniček na jednotlivých městských nebo 
obecních úřadech následně odeslána na centrální charitní konto u České spořitelny. Z centrálního konta 
budou peníze rozděleny do regionů na schválené projekty jednotlivých místních charit a na humanitární 
pomoc u nás i v zahraničí.  Výnos Tříkrálové sbírky je z největší části tradičně věnován na podporu záměrů 
pro lidi v nouzi na území ČR. Jde o různé formy pomoci pro seniory, matky dětmi v tísni, lidi s postižením, 
bez domova, sociálně vyloučené či ohrožené vyloučením. Desetina výtěžku je určena na pomoc rozvojových 
projektů do zahraničí (např. na udržení zdrojů obživy nebo vzdělávání), případně jako rezerva pro případ 
humanitárních katastrof. 
V roce 2024 se podařilo získat v našem litovelském regionu částku 939.148,-Kč. Část sbírky, určenou pro 
vlastní projekty Charity, jsme použili na rekonstrukci sociálního zázemí střediska Litovel, spoluúčast při 
obnově vozového parku- nákup automobilu pro Charitní pečovatelskou službu. Jako každý rok jsme poskytli 
také přímou pomoc rodinám a osobám v nouzi. 
 
Děkujeme za Vaši štědrost. Stejně děkujeme všem, kdo nám s Tříkrálovou sbírkou pomáhali.   
                                

                                                                         Charita Šternberk, středisko Litovel  
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Uzávěrka	příštího	čísla:	14.4.2025

narodilo   9 dětí
zemřelo 12 občanů
přistěhovalo 20 občanů
odstěhovalo 28 občanů
přestěhování v rámci obce 15 občanů

Počet občanů ženy muži
Příkazy 993 504 489
Hynkov 318 162 156
Celkem 1311 666 645

STATISTIKA 
Počet obyvatel k 1. lednu 2024  -  1322 občanů

Počet obyvatel k 31. prosinci 2024  -  1311 občanů

V průběhu roku 2024 se:

Průměrný věk obyvatel v Příkazích a Hynkově je 41,28 
roků.
V roce 2024 se narodilo celkem 9 dětí: 
v Příkazích 8 dětí, v Hynkově 1 dítě: 
z toho 5 kluků a 4 děvčátka. 

V roce 2024 zemřelo celkem 12 občanů, 
z toho 7 v Příkazích a 5 na Hynkově. 

Nejčastější jména:
Petr 44 Jana 31
Jiří 36 Marie 31
Pavel 28 Lenka 25
Jan 27 Ludmila 21
Michal 25 Kateřina 19

Nejčastější příjmení:
Dostál 13 Dostálová 13
Zbořil 12 Vočková 10
Přidal 10 Fialová   9
Čapka   9 Lakomá   9
Lakomý   9 Zbořilová   9
Spurný   9 Sedláčková   8
Škrabal   9


